
Gőzerővel folyik a Kardos László ÖKO
Általános Iskola, mint a kistérség bázisiskolá-
jának egy modern akadálymentes, inkluzív
szolgáltatási intézménnyé történő átépítése,
amely elkészültével a térség gyermekeinek

fejlődését, fejlesztését szolgálja majd. A
NYDOP-5.3.1/2F-2f-2009-0006 számú pro-
jekt az Európai Unió és a Magyar Állam által
nyújtott támogatásból valósul meg. A fejlesz-
tés bruttó értéke 267 millió 19 ezer 515 forint.
Az elnyert támogatás 199 millió 996 ezer 538
forintot tesz ki. Ehhez önerőként Vasvár Vá-
ros Önkormányzatának az eredeti 22 helyett
67 millió 22 ezer 977 forintot kell hozzáten-
nie. Az önerő jelentős növekedése egyrészt az
áfa emeléséből, másrészt a két évvel ezelőtti
költségvetési értékkülönbözetből fakad. A
külföldi anyagok a forintárfolyam romlása
miatt meredeken felszöktek. Ezért a város az
Önkormányzati Minisztériumhoz EU-s önerő
alapra pályázatot nyújtott be. 

A város polgárait ugyancsak érdekli, mi-
ként is haladnak a munkálatok, a kivitelező
képes-e tartani a határidőket, s az újonnan el-

készült iskolában zökkenőmentes lesz-e a tan-
évkezdés. 

Érdeklődésünkre V. Németh Zsolt polgár-
mester elmondta, hogy reményei szerint a szep-
temberi iskolakezdésre az oktatási épületek va-
lóban megújulnak, viszont a sportcsarnok fel-
újítása a tanítási időre nyúlik át. A kivitelezést
végző ZÁÉV Zrt. gőzerővel dolgozik.

Amikor ott jártunk augusztus 5-én szerdán,
a júliusi kánikulához képest „hűvös”, boron-
gós idő volt. A munkások érthetően örültek
ennek. Épp a külső homlokzat hőszigetelését
végezték. A helyszínen megkérdeztük a ZÁ-
ÉV Zrt. projekt-főmérnökét, hogyan állnak az
ütemezéssel, s mennyire gátolta munkájukat a
júliusi kánikulai meleg. Boros László projekt-
főmérnök érdeklődésünkre elmondta, hogy a
határidőt mindenképpen tartani kell és ezt jó
munkaütemezéssel tartani is tudják. Pillanat-
nyilag a belső festések folynak, a külső hom-
lokzatképzések, homlokzati nyílászárók cse-
réje zajlik, a liftakna szerelése, és most kezdő-
dik a PVC padló fektetése. Épületgépészetileg
nem nagy az átalakítás, viszont a teljes vil-
lanyhálózat átszerelésre kerül. Ezek a munkák
időarányosan folynak, s reményeik szerint
nem lesz gond az őszi iskolakezdéssel. 

Kitért a szokatlanul nagy melegre is, amely-
ben dolgozniuk kellett az elmúlt hetekben.

Mi is hasonlóan vagyunk az időjárási ano-
máliákkal, mint a mezőgazdaság – mondta
viccesen. Ám az elmúlt hetek kánikulai,
mondhatni sivatagi melege mindenki számára
megterhelő volt, de az építőiparban dolgozók
hozzászoktak ehhez a kihíváshoz. Vélhetően
semmi nem gátolja majd a szeptemberi iskola-
kezdést – zárta rövid tájékoztatóját.  – sok –
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Szent István
ünnepe

Ünnepi megemlékezés Vasváron augusz-
tus 20-án 10.30 órakor a Március 15. téren.

Ünnepi beszédet mond Bebes István or-
szággyűlési képviselő, Körmend város pol-
gármestere.

A megemlékezésen közreműködik a
Vasvár Városi Fúvósegyesület, valamint
Szecsődi Renáta és Kósa János (vers), Sze-
csődi Krisztina (ének), Nagy Ádám (gitár),
Németh Balázs (dob)

Gőzerővel folyik az
iskolaprojekt kivitelezése
200 milliós támogatás, 67 milliós önerő

Nyári örömök: strand
A júliusi kánikula kedvezett a strandolás

szerelmeseinek. Vasváron is telt ház volt a
fürdőn. A hideg és a termálvizes medencé-
ben is vidáman lubickoltak felnőttek és
gyermekek egyaránt. No és a platánfa ár-
nyékában is kellemes volt meghúzódni. Aki
megszomjazott, a büfé kínálatából választ-
hatott. Rostos üdítőt vagy kólát, ásványvi-
zet vagy kávét, jégkrémet vagy csapolt sört.

És még mondja valaki, hogy mi magyarok
nem tudunk élni! 

Nyitva tartás hétfőtől vasárnapig délelőtt
10-től 19 óráig. 

A belépő felnőtteknek 800, nyugdíjasok-
nak és gyermekeknek 500 forint. Zárás előtt
2 órával az úszójegy csak 500 forint. Higy-
gyék el, mi vagyunk a térség legolcsóbb
fürdője.                      – aba –
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Árvízveszély
A nyár izgalmasan indult a Csörnöc-

Rába mentén, hiszen lezárt utakat, víz
alá került mezőgazdasági területeket lát-
hattunk napokon át. Miután túl vagyunk
az utóbbi évtizedek legnagyobb árvizén,
arról kérdeztük a helyi védekezés irányí-
tóit, hogy itt Vasváron mit kellett annak
érdekében tenni, hogy a nagyobb bajt el-
kerüljük?

– Az elmúlt időszakban többször is tar-
tottunk árvízvédelmi gyakorlatokat, s ezek
kiváló alapot adtak a mostani védekezés
szakszerű megszervezésére – mondja V.
Németh Zsolt polgármester, aki ilyenkor a
helyi védelmi bizottság elnöke is. 

– Ezekben a napokban kiválóan vizsgá-
zott a katasztrófavédelem szervezete, de be-
bizonyosodott az is, hogy „papírháborúk-
kal” nem vethető össze a valóságos (éles)
helyzet. Az teljesen más. Tette mindenki a
dolgát, olajozottan működött a rendszer. El-
ismerést érdemelnek mindazok, akik részt
vettek a védekezésben: önkéntes tűzoltók,
polgárőrök, közmunkások, hivatali vagy
szövetkezeti dolgozók egyaránt. A rend-
őrök, vízügyesek szintén hivatásuk magas-
latán álltak. Nekünk az volt a feladatunk,
hogy a gátat megóvjuk az áradás közepette,
hogy városunk polgárai biztonságban tud-
hassák magukat és értékeiket. Ez hála az
említetteknek, sikerült.

Németh László tűzoltóparancsnok ezt ki-
egészítvén elmondta, hogy húsz fővel kép-
viseltették magukat az önkéntes tűzoltók az
árvízi ügyelet idején. A pénteki és szombati
napokon (június 26–27-én) járőröztek a

védművek mentén, ellenőrizték a zsilipek
állapotát. Két helyen szivattyúzniuk is kel-
lett, ezt a feladatot a Sárvárról és Szombat-
helyről kölcsönkapott három szivattyúval
végezték. Munkaterületük kiterjedt a Rába-

hídvég – Kám közti teljes folyószakaszra. A
hídvégi hídnál fennakadt uszadékfát távolí-
tottak el, és részt vettek a tragikus körülmé-
nyek közt eltűnt személy keresésében, ké-
sőbb pedig a Rábából való kiemelésében. 

Adorján Tibor a helyi polgári védelmi
iroda vezetője röviden összefoglalta az ár-
hullám levonulásával kapcsolatos tényada-
tokat:

– Június 25-én csütörtök reggeltől har-
mincadikáig rendelték el Vasvár térségében
az árvízvédelmi ügyelet felállítását, illetve
fenntartását. A vízügyi előrejelzések arról
szóltak, hogy a levonuló árhullám magassá-
ga az 1965-ös nagy árvíz szintje felett lesz
várható. Ez igaznak is bizonyult, hiszen 26-
án a körmendi tetőzéskor 520 cm-t mutatott
a vízmérce, míg 1965-ben „csak” 505-öt.
Az árhullám ráadásul jóval lassabban vo-

nult le mint akkor, így Körmendnél közel
egy hétig kellett fenntartani a III. fokú ké-
szültséget. A széles Csörnöc-Rába völgynek
köszönhetően itt mifelénk „ellapult” az ár-
hullám, ebben a dús növényzet is közreját-
szott. Vasváron nincs hivatalos vízügyi víz-
mérce. A legközelebbi sárvári szelvényben
már csak I. fokú készültséget indokló tető-
zési szintet mértek.

A megnövekedett vízszint miatt Vasvár-
György-majorból kellett elrendelnünk em-
berek átmeneti kitelepítését. Ezt a művele-
tet a szövetkezet dolgozóival és vezetőivel
történő szoros együttműködésben zökkenő-
mentesen lebonyolítottuk, és 10 fő Vasvá-
ron rokonoknál és ismerősöknél került elhe-
lyezésre. A Szentmihályfalvi 8-ban ugyan
ki volt jelölve számukra a lakáslehetőség,

ők azonban ezt nem kíván-
ták igénybe venni. Az állat-
okat szerencsére nem kellett
kimenekíteni, mert a maga-
sabban lévő karám biztonsá-
gosnak bizonyult. 4 fő gon-
dozó így ott is maradt, az ő
ellátásukat a tsz vállalta. Jú-
lius 3-án költözhettek vissza
a György-majoriak. Vasvár
más területén nem volt
szükség hasonlóra.

A kemping egy része víz
alá került, erről előre értesí-

tettük a vezetőt. Szerencsére ez az állapot
rövid ideig tartott, és 29-én már egy 50 fős
diákcsoportot tudtak ott fogadni. A csóna-
kázó tavat szintén elérte az áradás. Hogy a
halállományt ez mennyiben érintette, majd
csak később derülhet ki. A vasúti zsilipnél a
város felé kellett meggátolnunk az átfo-
lyást. Itt több száz homokzsákot helyeztünk
el. Hasonló műveleteket végeztünk – a he-
lyiek segítségével – Kámban is. Váltásban
ötven fő vett részt a védekezésben, ebből
húszan tartalékban szerepeltek. Ők a szük-
ség esetén 3–5 perces riasztási idővel bevet-
hető műszaki mentő kéziraj. Ezt szaknyel-
ven alkalmazási készenlétnek nevezzük.

Magam is minden résztvevőnek ezúton
is szeretném megköszönni önzetlen szolgá-
latát – mondja végezetül Adorján Tibor pol-
gári védelmi alezredes.

– aus –
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Egyre gyorsabban pörög az idő képzelet-
beli kereke, vagy növekvő feladataink hatá-
sára érezzük úgy, épp az idő a legvégesebb
faktor, amely az emberi lét súlyát megszab-
ja. Filozófiai értelemben persze tudjuk, az
idő végtelen, csak földi létünk véges. Mind-
ettől függetlenül úgy érezzük, csapdába es-
tünk. Ám ez a csapda vélhetően érzéki csa-

lódás csupán, s minden kor embere átesik
ezen az időkanyaró betegségen. Virtuális
álomutazás helyett a történelem egy-egy
korszaka maga a rémálom. Csak kivételes
pillanatok, kegyelmi állapotok azok, ame-
lyek az élet lélekemelő pillanataival, a ka-
tarzissal megajándékozzák a földi halandót.
Ilyen kivételes pillanatok az ünnepek is.

Időutazás… Ízlelgetem e szót. Az idő
üzen, vagy mi üzenünk az időnek művek-
kel, tetteinkkel? A mű maga az alkotásba
„merevített” pillanat. Térben és időben az
ember ezzel a katartikus élménnyel, az al-
kotással jutalmazza önmagát és közönségét.
Mosttól mostig terjed ez a pillanat, üzeni
Fodor Ákos a 31. Hegyháti Képző- és Ipar-
művészeti, Kézműves Kiállítás meghívójá-
nak mottójával. Üzen 41 műbe sűrített pil-
lanattal a 24 alkotó is, immáron 31. éve a
vasvári augusztusban. Üzennek a mostani-
ak, akiknek üzenetmunkái az időutazás 41
kitehető, megfogható, érzékeinkkel nagyon
is megtapasztalható művében ölt testet.
Ezek hullámhosszára „hangolódnak” neu-
ronjaink, hogy azután az eltérő fizikai hul-
lámhosszoknak köszönhető katarzis élmé-
nyével megajándékozva újrafogalmaztassa,
gondoltassa, teremtesse velünk, maiakkal
azt a világot, amelyhez kénytelenek va-
gyunk idomulni. Idomítók és idomítottak
viszonyát fogalmazza meg minden kor gon-
dolkodó alkotója. A reklámokkal terhelt
hétköznapokat, a létezést, élhető, megélhe-

tő, eldobható, elutasítható hétköznapokat
gyúrjuk üzenetté a mának, a holnapnak
mindannyian, akár tudatában vagyunk en-
nek, akár nem. És közben próbálunk nagyo-
kat kortyolni az élet vizéből. Merítve az idő
kútjából, a múlt-jelen-jövő paradigma
mezsgyéjén súlyozva, egyensúlyozva él-
ménytől élményig, lélektől lélekig. Az idő
tapasztalható fogalmán mit sem változtat
Einstein relativitáselmélete, legfeljebb új
kontextusba helyezi a világegyetem „beuta-
zásán” fáradozó ember időfogalmát, halha-
tatlansággal áltatva önmagát. Ennek a para-
digmának a határait feszegeti a halandó al-
kotó is, aki nagyon is kézzelfoghatóan a túl-
élésre, a halhatatlanságra, és kicsit a meg-
váltásra, az örök életre is apellál. Üzenet ez
az időutazás, mely pillanattól pillanatig, tér-
től térig, lélektől lélekig feszíti az alkotás

műfaji határait. Csak rajtunk múlik, aka-
runk-e játszani ezeken a „lélekhangszere-
ken”, befogadók vagy kirekesztők akarunk
lenni. Ha játszani akarunk, úgy hagyjuk a
kiállító téren kívül ennek a zajos, álságos-
válságos kornak az álságos kríziskezelős
projektes világát. Helyette térjünk vissza
abba a világba, amelyet a 31. Hegyháti Tár-
lat alkotói teremtettek, s hangolódjunk rá a
jó szándékú 24 alkotó közel félszáz üzene-
tére. És örüljünk annak, hogy vannak, akik
nem akarják mindig felhősnek, borongós-
nak, vészjóslónak, elidegenítőnek, kire-
kesztőnek látni azt a kort, amelyben éltek
eleink, amelyben élünk mi is az idők vége-
zetéig, melynek egy szelete megadatott föl-
di pályánkon.

– bodorkós –

Üzenet – Message
Egy kiállítás margójára

A hónap
vandáljai

Lapunk új sorozatot indít. Nem tévedés, a
hónap vandáljai címmel, anno 2009-ben. En-
nek oka, hogy egyre szaporodik városunkban
a nemkívánatos esetek száma. Egyik kedves
ismerősöm meséli, új „divat” született, mely-
nek első áldozata a vasvári zenélő kút a főté-
ren. Az a kút, amit a millennium idején emel-
tek kortársaink a vasvári adófizetők pénzéből
és pályázati forrásból. Ismeretlen tettesek éve-

kig azzal szórakoztak, hogy lelopták a külön-
böző könnyűfém (bronz) plasztikákat. Most
fennhagyván eme időpocsékolással, nemes
egyszerűséggel leszerelik a kút szűrőjét, csa-
varokat és csavaralátéteket szórnak a meden-
cébe, ami azután bekerül a szivattyúlapátok
közé, tönkretéve azt.

Vasvár, ala Fontana Trevi – Trevi kút Róma
– mondaná erre az utazó. De az utazó azt is
tudja, hogy ott Rómában a turisták pénzérmé-
ket szórnak a szökőkút medencéjébe, s a cso-
bogó-szökő vízköpő embermagasságú szob-
rok társaságát élvezi. A történelmi múlt nagy-
ságainak szellemisége lengi be a teret.

Emitt, a mi kis városunk közepén álló kút-
nál – hiába tud még zenélni is – a parányi ki-
rályalakok társaságában a jelen szellemtelen
árnyalakjai kísértenek nagyon is földi (föld-
höz ragadt) alakokkal, akik így kívánnak a kor
posványából kiemelkedni, így akarnak szu-
percsávókká válni. Ám a mi jelmeztelen, szel-
lemileg lepusztított figurái (sötét gyökér,
mondja a népnyelv) pénzérmék helyett csava-
rokat és alátéteket hajigál. Különös ismertető-
jele az elkövetőnek: hétvégi disco után sört
böfög, ordenáré és általában keveset művelő-
dik vagy egyáltalán nem, s fittyet hány arra a
szociális környezetre, amelyből szülei, nagy-
szülei révén jogot nyert a 21. századi létre, s
vélhetően gyenge volt földrajzból is, különben
nem keverné össze Európát, benne Vasvárt a
Balkán legtávolabbi zugával. Amúgy történel-
mi ismeretei is hiányosak lehetnek, különben
tudná, hogy a vandálok az ókori Rómát özön-
lötték és pusztították el, nem pedig Vasvárt.

Bár úgy tűnik, kései leszármazottaik itt él-
nek közöttünk. Ha így van, megpróbálhatnánk
közös erővel civilizálni őket. Amíg nem késő.
Egyébként jobb későn, mint soha. Ellenkező
esetben rövid időn belül elvadult táj és elha-
gyott provincia lesz Pannónia földje.

Kelt az Úr 2009. esztendejében, annak 8.
havának 8. napján

– Bodorkós –
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Vasváron a plébánia dolgozó szobájá-
ban ülünk le beszélgetni Bárdics Lajos
kanonok úrral. Ebben a helyiségben 3
évig lakott, amikor a régi plébániát épí-
tették 1984-ben. Így hát stílszerű helyet
választottunk a búcsúbeszélgetésre. Mert
ennek is elérkezett az ideje. Ugyanis Vas-
vár papja, Bárdics Lajos kanonok úr jú-
lius 31-gyel végleg nyugdíjba vonult. A
hívek nevében az egyházközség vezetői, a
város nevében pedig V. Németh Zsolt pol-
gármester búcsúzott a nagy tiszteletben
álló egyházi méltóságtól július 26-án, a
vasárnapi szentmisét követően.

– Emlékezésünket az ötvenes évekkel in-
dítjuk. Mikor és hol kezdte papi pályáját?

– Mikor is? – teszi fel magának a kér-
dést, majd távolba révedve kutat az idő ten-
gerében, végül így indítja a több évtizedet
felölelő időleltárt: 1957-ben kezdtem papi
pályámat Szepetneken, egy Nagykanizsa
melletti kis településen. Csöndes várako-
zással telt időket éltünk akkoriban. Egyéb-
ként abban a faluban nem volt zaklatás, ami
nagy kegyelemnek számított akkoriban. Ne
feledjük, 1956 után voltunk egy évvel. Ott
éltem meg Brenner János meggyilkolását
novemberben, majd másfél év után elhe-
lyeztek onnan. János halála sokunkat elgon-
dolkodtatott. De Körmenden sem zaklattak.
A hívekkel kitűnő volt a viszonyom. Min-
dig jót tapasztaltam, bárhová is vitt az utam.
Én társadalmi és politikai kérdésekkel nem
foglalkoztam. Annak ellenére nem, hogy le-
hetett érezni, nem éppen kívánatos az egy-
házi vonal a pártállam számára. De az egy-
szerű emberek, a hívek ezt másként látták. 

– Miért választotta a papi pályát? 
– Ez számomra már 11 éves koromtól

fogva evidens volt. Nem is gondoltam más
hivatásra. Szombathelyen a Premontrei
Gimnáziumban kezdtem tanulmányaimat,
majd a kisszeminárium következett 1949-
ben, s 1957-ben szenteltek pappá. A kissze-
mináriumból – mivel feloszlatták – Győrbe
kerültem. A pappá szentelésem Szombathe-
lyen történt. A középiskolás kispapok 8–10-
en voltak egy évfolyamban. 

– Nem szóródtak szét a nagyvilágban?
– Milyen érdekes, most hogy kérdezi,

végig kell vennem a névsort, de a végered-
mény, hogy mindenki az egyházmegyében
vagy annak közvetlen közelében maradt.
Senki sem vette nyakába a nagyvilágot. És
nem is vetkőzött ki. Úgy látszik, mi egy hű-
séges, kitartó generáció voltunk. Mindenki
itt maradt a Vas és Zala megyei plébániá-
kon. Úgy véltük, meghívást kaptunk Isten
szolgálatára az egyháztól – s ahogyan azt a
maiak mondanák, e kihívásnak –mi meg

akartunk felelni. Az egyház gondoskodott
rólam, rólunk, hát tudtam, tudtuk, hogy ott
állnak mellettem, mellettünk, így az én fel-
adatom a munka volt. Arra a hivatásra, a lel-

kek istápolására, Isten szolgálatára össz-
pontosítottam, amire a katolikus egyháztól
kaptam a meghívást. 

– Soha nem merült föl önben kétely?
– Nem. Ettől megóvott az isteni gondvi-

selés. Igaz a világi kísértés is kevesebb volt,
mint napjainkban. Ez egy semmilyen más
korhoz nem hasonlítható világ. De mindig
azt kell elfogadnunk, amelyik korban élünk.
Nem lehet kilépni, elmenekülni, elszaladni
a kihívások, a feladatok elől. 

– Milyen állomások után érkezett Vas-
várra és mikor? 

– Körmend után Egervár, Szarvaskend
következett, majd 1981-ben érkeztem Vas-
várra. Mindenhonnan nehezen jöttem el, de
bevallom, ide jöttem a legkönnyebb szívvel. 

– Mit várt ettől a katolikus közösségtől,
az ismert Mária búcsújáró helytől?

– Sehova nem úgy mentem, hogy várok
valamit, hanem azzal a jó szándékkal érkez-
tem, ami kialakult bennem már 11 éves ko-
romban. Az elhivatottság megnyugtató ér-
zésével kopogtattam be Vasvárra. A hit szol-
gálata, a papi hivatás lelkesített kispapként
és később is. Amikor ide érkeztem 1981-
ben, 48 éves voltam. Bár később is sokat
kellett tanulni, de tán szerénytelenség nél-
kül mondhatom, már érett, felnőtt papként
érkeztem Vasvárra. 

– Milyen volt akkoriban a világ itt?
– Társadalmi és politikai dolgokkal nem

foglalkoztam. Bár az a kor is zaklatott volt,
ezt éreztük. Az egyházi megkülönböztetést
sok helyen lehetett érezni, ám ennek itt Vas-
váron nem volt komolyabb nyoma. Mivel
én nem érintettem annak a letűnt világnak a
territóriumát, ők sem érintették az enyémet.
Hagytak békében dolgozni, szolgálni Istent,

istápolni híveimet. Ám akkoriban sokan tá-
vol maradtak az ismert okokból, mert féltet-
ték az egzisztenciájukat, vagy egyszerűen
csak emberi lustaságból. 

Én minden megnyilvánulásommal a
vasvári hitéletre koncentráltam. Itt csen-
desség volt, de szélesebb kitekintésben
nem tudnék párhuzamot vonni. Annyi jó
történt itt velem, olyan békével és szeretet-
tel fogadtak. Bárhová kerültem, a szolgála-
tot tekintettem a legfontosabbnak. A jóra
összpontosítottam. Az egyháztörténetben, a
világtörténetben is sok rossz történt. Hát te-
gyünk jót, cselekedjünk jót, lehetőleg mu-
tassunk jó példát. Ez volt az ars poeticám.
Bár tudtam, sokaknak voltak megélhetési
gondjaik, miként manapság is, jó volt látni
azt az egymásra figyelést, amit szolidari-
tásnak hívnak.

– Az erkölcs akkor és most milyen álla-
potban volt?

– A világba begyűrűzött a liberalizmus, s
az emberek megzavarodtak. Annyiféle esz-
mével találták szemben magukat, hogy nem
tudtak jól dönteni. Egyszerűen megzava-
rodtak. Akkoriban ennek még nem volt
nyoma. A szülők napjainkban már nem áll-

nak olyan stabilan a hit talaján. Nem min-
denki erős, érett és tapasztalt, és a rendszer-
váltást követően sokan úsztak az árral. Ez a
szabadosság nyugatról érkezett Szent István
mai országába, hozzánk. Ezt a zajgó-sodró,
sodródó állapotot soha nem fogadtam el,
nem lelkesedtem érte. Jártam nyugaton is.
Az emberek olyan sokat láttak, hogy nem
tudták összeegyeztetni a kevésbé művelt fe-
jükkel, mi a követendő és mi az, amit el kel-

Az emberben a jót keresni, a közösségben
az örök emberit

Búcsúbeszélgetés Bárdics Lajos kanonok úrral
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lene elutasítani. Ebben az országos méretű
jellemtelenségben eluralkodtak a hangosko-
dók. Ám hiszem és vallom: ma sincsen több
hitetlen, mint amikor én kezdtem a pályá-
mat, csak megnőtt a szája az istentelennek –
miként a Szentírásban olvashatjuk. Fura-
furcsa vetélkedésbe kezdtek az emberek.
De nem biztos, hogy a rosszindulat vezette,
vezeti őket. A legtöbbször az a nagy gond,
hogy nincsen az emberek lába alatt biztos
talaj. Az ember becsülete, az élet tisztasága,
méltósága, becsülete hiányzik az emberek-
ből. Ha nincsen szereteten, Isten szeretetén
alapuló becsület, akkor aligha lehet közel
kerülni a hit eszméjéhez, Istenhez. De egy-
máshoz sem.

– A rendszerváltás körül mindenki keres-
te az Isten közelségét. Alig fértünk be a
templomokba, oly nagy volt a nyomulás...

– Nem biztos, hogy Isten közelségét ke-
resték. Sokan csak magukat, mely útjukon
csak egy lépcsőfok volt. Sokan kitartottak
hitük mellett, gyakorolják, templomba jár-
nak. De sokan nem. Mert nem szokták meg
a fegyelmet, az alázatot, a kitartást. Az em-
beri gyöngeség és nem a rosszindulat veze-
ti a társadalom széles rétegeit is. Az lesz
bölcs ember, aki indulatait meg tudja fékez-
ni. Épp ezért én nem tudom gonoszabbnak
látni napjaink emberét a régi történelmi ko-
rok polgárai, vagy éppen az ötvenes évek-
ben élteknél. A világnak nyilván jobbnak
kellene lennie, jó irányba, fejlődnie kellene.
De ez mintha most nehezebben menne a fel-
gyorsult világ rossz útmutatása, csábításai
miatt. Mindettől függetlenül én kitartóan hi-
szek az emberben.

– Búcsújáró hely vagyunk. Útmutatásért,
hitbéli munícióért, a lelki béke visszaszerzé-
séért érkeznek ide évente a hívek, vagy va-
lami másért?

– Napjainkban az a legrosszabb, hogy
mindenki szónokolni, prédikálni akar. Én el
akarom kerülni a szólamokat. Mária által
Jézushoz jutni – mondja a tanítás. Ezeken a
búcsújáró helyeken megtalálja az ember a
máriás lelkületet, s azokkal találkozik, akik
Mária segítségével akarnak Jézushoz jutni,
de mondhatom azt is, hogy szép élethez jut-
ni. Szépen, békében, harmóniában akarnak
élni egymással, a világgal, családjukkal és
szűkebb-tágabb környezetükkel, közössé-
gükkel, amelyből vétettek és ahol felnőttek,
családot alapítottak. Mert nem szabad az
életet kettéválasztani. Ezért is mondják,
hogy Mária a szép szeretet anyja.

A jót, az igazat, a szépet kell tenni. S ha
Isten elé kerülünk, hívó szóval bizton azt
mondja: jöjj hozzám. Mert az ember védte-
len, kicsi. Az útmutatás a fontos, hogy jó
irányba induljunk el. Porszemek vagyunk a
világegyetemben, minden lépésünkkel rá-
döbbenünk erre, a teremtett világban egy-
más kezét fogva jó haladni. Csak így érde-
mes. Rá kell döbbennünk az igazságra, az
élet igazságára is. Az igazság amúgy alázat.
Talán a ma embere ezt felejti el leginkább.
Megrészegült saját „eredményeitől”. Jó len-

ne, ha vissza tudnánk vezetni egymást a he-
lyes útra. Ez lehet a Mária kegyhely legké-
zenfekvőbb üzenete.

– Ha a mai fiataloknak jó tanácsot kelle-
ne adni, Ön mit javasolna nekik?

– Csak együtt élve lehet nekik tanácsot
adni. De ha csak „prédikálunk”, mintegy
fentről tekintve le, mögöttes példa, tartalom
nélkül, hasztalanul, hiteltelenül fáradozunk.
Emberi becsület nélkül ez semmit nem ér.
Ha becsméreljük egymást, meg kell állni.
Hisz Isten meghalt értünk. Hát akkor hogy
jövünk mi ahhoz, hogy embertársainkat
becsméreljük? Már az utolsó vacsoránál ta-
lálkozunk ezzel a „vetélkedéssel” Jakab és
János vetélkedése. Melyikünk elsőbb? –
kérdezik. S Krisztus ettől elszomorodik.
Csak akkor adj tanácsot, ha kérnek – mond-
ja a szentírás. Emberi közösségben kell él-
nie a léleknek ahhoz, hogy jó példával szol-
gálhassunk. Nem lehet kivonulni, elvonul-
ni, elszaladni. Szerencsémre mindig nagy
családban, nagy közösségben éltem. A kö-
zösség jó példája óriási nevelő erővel bír.
Egykori paptanáromtól is sokat tanultam e
téren. Csodálatos ember volt ő, aki Szat-
márnémetiből érkezett. Határozott, kitartó,
jó tartású ember. Le akart szokni a pipázás-
ról, mint káros szenvedélyről. Lajos elme-
gyek a templomba... S kétkedésével kereste
a helyes utat. Várta Istentől a segítséget, a
jelet. Mint Káin és Ábel történetében. Csak
a mai ember, miközben nagy léptékkel ro-
han, ugyanakkor kisebb léptékben éli meg
ezeket a jeleket. Gyakran nem veszi észre. 

– Miként éli meg a közösségtől való
elszakadást, hisz elérkezett a pillanat...

– Én nehezen élem meg a közösségtől
való elszakadást. Tán nem is így gondol-
tam…

De – bár ezt már mondtam – nem szere-
tem a dogmatikus kinyilatkozásokat. Sok jó
ember van körülöttünk, csak elgyengültünk.
Megbírálni azonban az embert csak a Jóis-
tennek szabad. Csak Ő teheti ezt meg. A
családi élet is attól függ, milyen a lélekben
a szeretet. Ha mi nem élünk békében abban
a közösségben, amelynek tagjai vagyunk,
örök békétlenségre kárhoztatunk. Mivel Is-
tent bennünk él, teremtményeiben érezteti,
teszi kézzelfoghatóvá magát. Ez ebben a
nagyszerű.

– Nyugdíjas lett...
– Igen. Mindent úgy teszek, mint eddig.

A közösség nagyon hiányzik majd. Osztály-
társam, akivel együtt indultunk el a papi pá-
lyán, a szentpéterfai származású Horváth
Lajossal, nyugdíjasként ő ide jött, itt telepe-
dett le Vasváron, szemben az idősek ottho-
nával. Ez is újabb közösségi élménnyel
ajándékoz meg. Ott lehetek nyugdíjas, ahol
szívesen éltem 1981-től, ebben a városban,
ebben a szellemiségben, amelyet az elődök
hagytak ránk. A szerzetesi lét is közel állt
hozzám. Tudom nem vagyok hős, de nem
vagyok megalkuvó sem. Amikor az ember
szenved – miként Krisztus is – azt mondta
apostolainak, gyertek velem. Mert az em-

bernek kell a társ. Ilyenek vagyunk mi em-
berek. Hát megadatott nekem nyugdíjas
papként, hogy szeretteim közelében élhe-
tem le nyugdíjas éveimet, papbarátom kö-
zelségében, s jó tudni a máltaiak közelségét
is. Csodálom őket, a kitartásukat, a segíteni
akarásukat, alázatukat. Kozma atyával is jó
volt a kapcsolatom, szívesen támogattam
őket. Szégyellem kimondani: azt a sok
munkát, amit ők elvégeznek itt városunk-
ban és országosan is, én nem is tudnék any-
nyit megtenni, mint ez a 40 vasvári máltai
szeretetszolgálatos. Segíteni kell, bizalom-
mal kell lenni egymáshoz. Érzékenyek az
emberek. A legtöbb ember érzékeny, de jó
szándékú és segítőkész. Egy életre szóló
feladat ez a segítés, mely része a szolgálat-
nak. Tán nem voltam méltatlan erre a szol-
gálatra…

– Hol fog élni nyugdíjasként? Mert úgy
hallottam, a plébániáról elmegy.

– Tán nem egészen így gondoltam a vé-
gét. De a Teremtő jól és bölcsen rendezte el
ezt is. Most 76 éves vagyok, s a Petőfi utca
12-ben lakom majd. Társammal, dr. Hor-
váth Lajossal, a püspöki iroda igazgatójával
majd kicsit kitekintünk a világba, beülünk a
kocsiba, s felfedezzük magunknak ismét
azokat a helyeket, amik hozzánk közel áll-
nak, kedvesek a szívünknek. No és a rejt-
vényfejtésnek is több időt szentelhetek. 

– A papi hétköznapok nem hiányoznak
majd? 

– Naponta misézek, vasárnaponként pe-
dig felkérésre segítek és Kámban mondok
misét.

– Nyugodt, békés nyugdíjas éveket kívá-
nok Önnek magam és az újságolvasó vasvá-
riak nevében is!

* * *
Epilógus helyett...
A szerzetesi csendet, nyugalmat árasztó

történelmi falak között beszélgetésünk vé-
gén egy ódon festmény előtt készítem el
Bárdics Lajos kanonok portréját. Abban a
szobában, amely számára oly kedves, szívé-
hez közel álló. Látom tétova mozdulatait,
amint kikísér. Mindketten érezzük, ez a bú-
csú visszavonhatatlan, a pillanat megismé-
telhetetlen, és így marad most már az idők
végezetéig.

– Bodorkós –

Megváltozik a
szentmisék rendje

Vasváron a vasárnapi szentmisék
reggel 8-kor és délelőtt fél 10-kor, este
pedig 7-kor lesznek. Márffy Dezső pe-
dig főállású kántorként működik majd.
A szentmiséket Alsóújlakon vasárnap
reggel 8-kor, Püspökmolnáriban és Rá-
bahídvégen pedig 11-kor tartják. Bár-
dics Lajos kanonokot Vasváron Buru-
sán József esperes plébános váltja fel.
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Ki ne emlékezne a nyári építőtáborokra,
vagy az általános iskolások balatoni táboraira.
Hiszen nem sok gyermek volt akkoriban, aki
ne élte volna át ezek izgalmas programjait: a
tábortüzeket, a reggeli tornákat, vagy éppen a
kukoricacímerezést, vagy meggyszedést.

Mára ez a lehetőség már nem mindenki
számára adatik meg. Sajnos az egekig szaladó
árak igencsak megtizedelik a gyerekeket.

Iskolánk néhány lelkes pedagógusa nem
sajnálva időt, energiát, s a szabadságát, tábo-
rozni vitte tanítványait. Idén mindhárom tábor
a Balatonhoz kötődött, de mindegyik másféle-
képpen.

Időrendben az első június végéről átcsú-
szott júliusba. Balatonszemesen táboroztatta a
két osztályától, a 4.a és b osztálytól búcsúzó
tanítónő Módli Istvánné és Németh Éva tanít-
ványaikat. Erről olvashatunk rövid élménybe-
számolót.

„Az itthoni hűvös időből a nyárba érkez-
tünk a Balaton-partra, a családias üdülőbe.
Megismerkedtünk a településsel, a Postamú-

zeummal, majd megmártóztunk a kellemes,
hűvös habokban. Az estét egy fergeteges dis-
có zárta. A következő napon Balatonszárszóra
gyalogoltunk, ahol a József Attila Emlékmú-
zeumot és emlékhelyet néztük meg. Délután a
gyerekek szívesen játszottak a homokos foci
és röplabdapályán. Hétfőn bejártuk Szemesen
a mólót, a parkot, majd a nap további részében
strandoltunk. Kedden Tihanyba hajóztunk, és
a kikötőből a meredek kaptatón felmásztunk
az Apátsági templomhoz. Gyönyörködtünk a
panorámában, majd felkerestük a régi játéko-
kat bemutató Babamúzeumot. Az utolsó nap is
tartogatott még érdekességeket, hiszen a kis-
vonatozás Balatonlellére mindenki számára
nagy élmény volt.

Lelkesen jártuk körbe a helyi Afrika Múze-
um különleges kiállított tárgyait. Búcsúzóul
még megmártóztunk a Balatonban és fáradtan
indult haza a kis csapat. Köszönjük a szülők-
nek, hogy segítő-
készek voltak és
rugalmasan meg-
oldották az utazta-
tást.”

A következő
két tábor időben
szinte ugyanakkor
volt. Kovács Csa-
ba és Fixl László
irányításával 16
lelkes diák és há-
rom szülő (Kristóf
János, Szita László
és Szita Lászlóné)
kétkeréken „járták
körbe” a Balatont.
Mindezt egy hét
alatt. A biciklizők

barnára sülve, izgalmas éményekkel tele tér-
tek haza.

Ez idő alatt a többi – 1–7. osztályos – vas-
vári táborozó Balatonberényben élvezte a
Balaton hol szelíd, hol pedig vad vizét. A 46
táborozót Sejberné Szabó Mariann és Török
Ildikó pedagógusok felügyelték, gondoskod-
tak az ott töltött napjaikról Sejber Martin és
Tamási Petra segítségével. „A szombati nap-
ra tervezett „Mozdulj Balaton”-on ugyan
nem sikerült érmet szerezni, hiszen a rendez-
vény elmaradt, de amit lehetett begyűjtöttek
a tábori programok érmei közül. Az ödödikes
fiaink elsők lettek az „Activity bajnokság-
ban”, a 6–7.-es leányaink ezüstérmet szerez-
tek a „Fele sem igaz” vetélkedőn. Pasics Ri-

csi 2. lett a hetesrúgó versenyben, a lányok
között Hubay Petra 1., Tóth Csenge 2., a fiúk
között Vincze Roland 1., Károlyi Domokos
2. lett a tábori pingpong versenyben. Isko-

lánk diákjai bizonyultak a „legszebbek”-nek.
A tábor szépe, a szépségkirálynő Szíjj Dal-
ma, a szépségkirály pedig Czvitkovics Erik
lett. Büszkék voltunk, hogy megelőztük több
mindenben a körmendieket, a győrieket, a ru-
miakat.

A programjaink között a sporton és a stran-
doláson kívül szerepelt mindennap „esti me-
se” a kicsiknek, disco, kézműveskedés, ék-
szerkészítés... Csak egy kérést nem tudtunk
teljesíteni, hogy „maradjunk még!” – tudtuk
meg a tábor szervezőitől, de azt megígérték,
hogy jövőre ismét jönnek.

A balatonszemesi tábor fotóját Módli Ist-
vánné, a balatonberényi fotókat Koroknai
Roberta készítette.

Nyári táborok
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„Kurtul a nap s mindig zordabbra hül,
Kályhámba már komolyan tüzet rakok.
Beszél a láng: Nem vagy te egyedül,
Mert én is lélek, lüktetés vagyok.” 
Áprily Lajos: Kályhatűz
Immáron hatodik esztendeje indult el tá-

borozni az ifjúság a Nagy Gáspár Kulturális
Központból. Ezúttal az „Üss a hasadra!” If-
júsági Színjátszó Csoport indult el nyári va-
kációra kiegészülve és a budapesti AHA
Színpaddal karöltve az Őrségbe.

Az idei szállás Kercaszomoron várt min-
ket három jurta formájában, kicsi
konyhával, pottyantós WC-vel és
fatüzelésű zuhanyzóval. A Mongó-
liában készült 30 m2-es sátrakat ha-
mar belaktuk, megtanultuk hogyan
lehet az esőfóliát gyorsan ráhúzni
az egyébként füstelvezető, kerek
nyílásra a sátor tetején.

A hét eső, jégeső és napsütés vál-
takozásával telt szivárványos égaljá-
val. Megérkezésünk napján megtar-
tottuk a faluról készült vetélkedőt,
melyből megtudtuk, ki is volt Szent
Vencel, miért a legbátrabb települése
Vas megyének a falucska, mi az öko-
gazdálkodás és merre található a Kis-hegy.
No meg azt is, hogy a faluban letelepült
szobrászművész mottóját Áprily Lajostól
kölcsönözte. Mindkét csapat visszatalált a
szálláshelyére, hiszen a boltnál jobbra és a
második kecskénél balra útvonal felejthetet-
len volt. Az este megtartottuk az őrangyaljá-
tékot, így mindenkire vigyázott valaki.

Második napon már várt ránk Albert At-
tila keramikus Magyarszombatfán, ahol ki-
próbálhattuk a korongozást, majd gyalogtú-
ránkat folytatva Velemérbe értünk, ahol az
Árpád-kori templom tövében megpihen-

tünk, megettük a magunkét, majd a megma-
radt freskók titkait Varga Gézáné segítségé-
vel fejtettük meg közösen, végül egy szim-
bolikus esküvőt is tartottunk. A 217 méteres
Szentháromság-templom tornyától búcsút
vettünk – talán volt, aki megvilágosodott –,
s a „fehér fény” (Velemér jelentése) falujá-
ból egy páran kukoricáson, erdőn át cipő-
ben, itt-ott gyalog visszasétáltunk (-csúsz-
tunk) szálláshelyünkre.

„Harmadnapon” feltámadtunk és vágy-
tuk a vizet a hőségben. Egy bátrabb egység

gyalog indult neki az „ecsetes ember”-t kö-
vetve a mintegy 30 km-es túrának Kerca-
szomor és a Vadása-tó között. A fürdőzés
már csak hab volt a tortán. Éjjel mindenki
mélyen szunyókált. 

Negyedik nap reggelén elérkezett a „do-
logidő” és a Fórum Színház vette kezdetét
két csoportban. A cím, amivel meg kellett
birkózni nem más volt, mint a régi latin
közmondás: „Gondolkozom, tehát va-
gyok.”. Ebből született egy helyzetgyakor-
lat, melyben a szereplők voltak maguk a

sakkfigurák és a játékosok, amolyan mi em-
berek „hogyan mozgatjuk egymást?” alcím-
mel. A másik csoport „úri geller álvarázslá-
si útmutatóját” tárta elénk. A délután folya-
mán megérkezett hozzánk Bujdosóné Bagó
Judit gyermekvédelmi szakember, akivel
önismereti játékokat játszottunk. És még ar-
ra is maradt időnk, hogy este improvizációs
gyakorlatok sorozatát tartsuk meg, ami
meghozta a felhőtlen nevetést.

Ötödik napon véglegesítettük a Fórum
Színházi bemutatókat és amolyan akadály-
verseny félét tartottunk. Bizonyos helyeken
bizonyos cédulák árulkodtak a menetirány-
ról verses formában, amit a táborvezetők ír-
tak, majd a visszatérő „alakulatoknak” egy
Nagy Gáspár-vers versszakait kellett össze-
rakni szavakból. A fődíj Boci csoki pedig
másodpercek tört része alatt elfogyott.
Szürkületben kezdtünk néki az őrangyaljá-
ték befejezésének, ami nagy búcsúesti
éneklésbe torkollott.

Tábortüzet sajnos csak egyetlenegyszer
tudtunk rakni az esőzés miatt, de mindenkit
dicséret illet, hiszen a napi főzést az ügyele-
tesek és főszakácsunk tökéletesen végezték.
A tábor személyiségfejlesztő és színházi
szakmai jellege tökéletesen kiegészítették
egymást. 

Köszönjük a segítséget a Nagy Gáspár
Kulturális Központnak, Vasvár Város Ön-
kormányzatának, az NKA-nak és a Magyar
Vöröskeresztnek. Az ő anyagi és erkölcsi
támogatásuk nélkül nem láthattunk volna az
idén sem világot. 2010-ben is számítunk se-
gítségükre, mert nekünk sokat jelent.

Rajner Ágota
táborvezető

Jurtálkodó

Tel.: 94/573-006, 573-007
Fax: 573-036

AJÁNLÓ
A Dr. Bendefy László

Városi Könyvtár
új szerzeményeiből

SZAKIRODALOM
• Egészség 60 felett
• Fahrnow: Az öt elemen alapuló

táplálkozás
• Gesztesi: Bulik, balhék, sztorik
• Gyors, tojásos ételek édesen és

sósan
• Ötletes kölyökkonyha
• Moorey : Ismerd meg személyes

kristály-kódodat

SZÉPIRODALOM
• Baldacci: A túlélő
• Delinsky: Ígéret
• Grisham: Egy amerikai Pármában
• Ludlum: Bourne-átverés
• Smith: A sólyom röpte
• Sparks: Az őrangyal

CD LEMEZ
• Lakatos Krisztián
• Michael Jackson
• Pink
• Szerelmes ajándék
• Tóth Lüszi

DVD
• Amikor megállt a Föld
• Elsüllyedt világok
• Holdfogyatkozás
• Legenda vagyok
• Mézengúz
• A quantum csendje
• Valami Amerika 2

AZ AUTÓS – MOTOROS ISKOLA

INTENZÍV
SZEMÉLYGÉPKOCSI-, MOTOR -

KERÉKPÁR- ÉS MOPED-VEZETŐI
TANFOLYAMOKAT indít folyamatosan

VASVÁRON
a Postaforgalmi Szakközépiskolában.

Ny. sz.: 18-0054-04          Alsz.: 0553

94/511-951
www.topido.hu
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Az egykor a Széchenyi-terv 600 millió
forintos forrásából felújított épület 100 idős
embernek nyújt otthont és biztonságos
egészségügyi ellátást. Ettől az esztendőtől
az oszkói idősek otthonát is a vasvári intéz-
ményhez csatolta a megyei fenntartó. Ott 35
lakó igényli a szociális jellegű idősgondo-
zást és bentlakást. A nyugdíjas korúakat
Vasváron 23, Oszkóban 10 szakápoló, gon-
dozó, mentálhigiénés szakember látja el.
Sürgető feladat a közeljövőben az oszkói
otthon akadálymentesítése és a vasvári in-
tézmény fürdőinek átalakítása, melyekhez
pályázati forrásokat keres az intézményi ve-
zetés. Némethné Baráth Anikó intézmény-
vezetővel beszélgettünk.

– Mikor és milyen forrásból épülhetett,
készülhetett el Vasváron az Idősek Otthona?

– Maga az épület egy régi és egy új rész-
ből áll. A régi épületegység a múlt század 10-
es éveiben katolikus fiúiskola, aztán az álla-
mosítás után óvónőképző és általános iskola
volt. Tíz évig üresen állt, aztán 2003-ban a
Széchenyi-terv forrásának és városi önrész-
nek köszönhetően egy rekonstrukciós átala-
kítás és felújítás történt, melynek során az
épület alapterülete a duplájára nőtt. A 600
millió forintos beruházásból 466 millió fo-
rintot az állam biztosított, de a támogatás fel-
tételeként a város 20 évig nem adhatja más
tulajdonba az épületet. Az Idősek Otthona el-
ső működtetője először a Salamis Kht. volt,
majd 2004. augusztus 1-jén a működtetés a
Vas Megyei Önkormányzat hatáskörébe ke-
rül. Az otthon ellátási területe ettől az időtől
kizárólag a megyére korlátozódott.

– Milyen egységekből áll az épület?
– Az új épületrészben erkélyes, kétfős

apartmanok kaptak helyet, melyek az átla-
got jóval meghaladó minőségű elhelyezést
biztosítanak. A régi részben 3 fős apartma-
nokban, szobákban laknak az idősek.

– Hányan laknak most Vasváron az in-
tézményben?

– 99 nyugdíjas lakik Vasváron, Oszkó-
ban pedig 34-en. Azért említem Oszkót,
mert telephelyként idén január 1-jétől csa-
tolták hozzánk a kis hegyháti intézményt. 

– Hogy tudná jellemezni a vasvári Idő-
sek Otthonát?

– Legfontosabb célunk, hogy valós ott-
hont nyújtsunk az ellátottaink számára. Olyan
rendezvényeket, elfoglaltságot biztosítunk a
lakóknak, amivel megszínesítjük a minden-
napjaikat. Természetesen ehhez nem elég a
munkatársak lelkesedése, folyamatosan ke-
ressük a programszervezéshez a forrásokat.

– Vezetőként törekszik az intézményt nyi-
tottá tenni. Mit jelent ez?

– Ünnepségeinkre, rendezvényeinkre az
óvodából, iskolából, zeneiskolából, műve-
lődési házból hívunk fellépőket. Jó a kap-
csolatunk az alapellátást biztosító szerveze-
tekkel is és a közeli települések civil szer-
vezeteivel, például az oszkói Hegypásztor
Körrel és az olaszfai asszonykórussal.

– Az egészségügyi ellátásról is ejtsünk
szót!

– Szakfeladatunk az idősek ápolása, gon-
dozása bentlakásosan. Elsősorban a gondo-
zásról van szó, de a jelenlegi jogszabály mi-
att már egyre több az ápolási munka is. A

dolgozók szociális ápoló gondozó szakmá-
val rendelkeznek, de a megemelkedett ápo-
lási, gondozási feladatok növekedésével mi
is folyamatosan biztosítjuk számukra a to-
vábbképzést tanfolyamok, előadások, belső
képzések szervezésével, hogy az ápolási
feladatokat továbbra is magas színvonalon
láthassuk el. Vasváron az otthonban az en-
gedélyezett szakmai létszámunk 26 fő, Osz-
kóban pedig 10 munkatársunk segíti, gon-
dozza az időseket.

– Mivel járulnak hozzá még ahhoz, hogy
az idősek valóban otthonuknak érezzék a
vasvári intézményt?

– A konyhával, a főzéssel. Ez a szemlélet
már a korábbi vezetésnél is megjelent, ezt
én csak folytatni szeretném. Házias ízeket,
hagyományokhoz kapcsolódó étrendet biz-
tosítunk továbbra is a lakóink és a városla-
kók számára is.

– Az ötéves intézményben milyen nehéz-
ségek, jövőbeli feladatok adódnak? 

– Az oszkói intézmény akadálymentesí-
tését kell megoldanunk, amihez pályázati
lehetőségeket keresünk. Vasváron pedig mi-
nimális átalakítás szükséges a vizesblok-
koknál. Bár az intézmény teljes egészében
akadálymentesített, nincs központi fürdő,
csak zuhanyzók vannak. 3 apartmanunk
biztosítja csak mozgáskorlátozottak ellátá-
sát, fürdő szempontjából is. A leromlott ál-
lapotú fekvőbetegeink ellátása a zuhanyzó-
fülkékben nagyon nehéz. Ezt a problémát
kell megoldanunk a közeljövőben a vizes -
blokk rendszer átalakításával.

Pogács Mónika

Ötéves az Idősek Otthona Vasváron

A Hegypásztor Kör idén első alkalommal
csatlakozott a már hagyományos „Fogadd el,
fogadj el!” kampányhoz, amely a fogyatékkal
élő és az ép emberek közötti kapcsolat erősí-
tését tűzte ki célul. Szeptember 6-án az oszkói
szőlőhegyre invitálnak mindenkit, aki külön-
leges, tartalmas kikapcsolódásra vágyik. Ta-
kács Mártával, a program egyik szervezőjével
beszélgettünk az előzményekről.

– Miért tartottátok fontosnak, hogy a már
regionálisan közkedvelt „Hegyi Mulatsággal”
csatlakoztok a „Fogadd el, fogadj el” prog-
ramsorozathoz?

– Ma Magyarországon közel 600 ezer em-
ber él valamilyen fogyatékossággal, a közvet-
len családtagokat is számítva majdnem 2 mil-
lió embert érintenek a fogyatékossággal
együtt járó nehézségek. Ebből körülbelül 60
ezer az értelmi és halmozottan fogyatékos em-
berek száma. Társadalmi megítélésüket ma
még az előítélet és távolságtartás jellemzi, ami
sok esetben a tudatlanságból és az ismeretlen-
től való félelemből táplálkozik. A „Fogadd el,
fogadj el” közvélemény-formáló programot a

Kézenfogva Alapítvány azért indította el négy
évvel ezelőtt, hogy a fogyatékossággal élő
emberekkel való találkozásokkal, közös prog-
ramokkal oldja az előítéleteket.

– Ti milyen programot terveztek a közös cél
elérésére?

– A mulatságon kézműves foglalkozások,
helyitermék-vásár, „felnőttmegőrző”, azaz
borudvar, bütykölde, kiállítások, vásári kótya-
vetye, arcfestés, masszázs, állatsimogató, íjá-
szat, lovaglás, integrált színpadi produkciók,
OTP Esély Játék várják majd az érdeklődőket.
Lesz tánc, zene, mese, humor, játék, és min-
den, ami szem-szájnak ingere.

– A szervezésbe mennyire vontátok be a fo-
gyatékkal élőket?

A rendezvény lebonyolításában és szerve-
zésében fogyatékos emberek is aktívan részt
vesznek. Valamennyi programhelyszínen se-
gítőként részt vesznek. A sziromszüret elneve-
zésű játékban a fogyatékkal élők segítségével
apró ajándékok elnyerésére lesz lehetőség.

– Mi lesz az a közös elem, ami a „Fogadd
el, fogadj el” országos programsorozatban

minden helyszínen, így az oszkóin is megtalál-
ható majd?

– Egy speciálisan átalakított kamionban ki-
állítás, számítógépes játékok, mozi sarok vár-
ja az érdeklődőket, hogy megtapasztalhassák,
milyen a fogyatékos emberek élete, ízelítőt
kaphassanak a mindennapjaikból, és ezáltal
érzelmileg közelebb kerülhessenek hozzájuk.

A közvéleményformáló programsorozat
nem jöhetne létre azok nélkül a támogatók
nélkül, akik évről évre segítik a kampányt
életre keltő Kézenfogva Alapítványt. Példaér-
tékű támogatói együttműködés alakult ki az
évek során például az ország legnagyobb
bankjával, melynek segítsége nélkül idén sem
indulhatott volna útjára a kamion.

Tájékoztató a Hegypásztor Kör munkatár-
saitól kérhető az alábbi elérhetőségeken:
Bozzai Nóra: nora@oszko.hu, 70/320-1743;
Takács Márta: marti@oszko.hu, 70/320-
1744;tel.. 94/573-166 vagy személyesen az
egyesület irodájában: Oszkó, Molnár Antal u.
4.

Pogács Mónika

„Fogadd el, fogadj el!”
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Kettő sikeres, határon átnyúló projektről
számolt be a Rábavidéknek Zágorhidi Czi-
gány Ákos, az oszkói központú Pannon He-
lyi Termék Klaszter menedzsere.

A régi mesterségek felélesztése, illetve a
helyi termékek piaci térnyerése a közös cél-
ja a magyar és a szlovén partnereknek.

Közel másfél éves előkészítő munka
után elmondható: mindkét ETE, vagyis ha-
táron átnyúló európai uniós program sike-
res. Mindkét kezdeményezés magyar és
szlovén résztvevőkkel valósulhat meg. 

Az egyik partnerség a „Mesterségek aka-
démiája”. Ennek a programnak 4 magyaror-
szági és 7 szlovéniai résztvevője van, illetve
lesz a megvalósításban. A közös cél a régi,
hagyományos mesterségek továbbörökítése
fiataloknak. Ennek útja konkrét képzési
programok kidolgozása és azok megvalósítá-
sa. A projekt 3 éves, ebbe komplex, az Or-
szágos Képzési Jegyzékben szereplő mester-
ségek tanítása is helyet kap. De lesznek úgy
nevezett „hobbi” képzések is: ezekben pél-
dául egy-egy hétvége alkalmával ismerked-
hetnek az elsősorban fiatal érdeklődők a he-
lyi, régi mesterségekkel. Például a csuhéfo-
nással – de ez egy megelőlegezett példa, hi-
szen a projektben szereplő mesterségek kivá-
lasztása még zajlik magyar részről. A szlo-
vén partnerek sem zárták le ezt a sort, de ők
a többi közt a kovácsmesterséget biztosan
szeretnék továbbörökíteni. A klaszter mened-
zsere rámutatott, hogy nem cél ajándéktár-
gyak tömegét készíttetni, hanem felfedezni,
és felfedeztetni a régi technikákat a mai kor
tárgyigényének. Például: csuhéfonással ne
csak babák készüljenek, hanem például stra-
pabíró táskák, amit szívesen hordanak a fia-

talok. De ez csak egy elem a színes kereszt-
metszetből, hiszen az oktatási csomagok ki-
dolgozása és a termékfejlesztés mellett ko-
moly szerepet kap a kiadványok készítése, il-
letve az eredmények internetes és konferen-
ciákon való ismertetése.

Szintén szlovén-magyar program –lesz-
a „Pannon gasztronómiai élmények”. En-
nek a partnerségnek 3 szlovén és 3 magyar-
országi szervezete van. Az oszkói központú
Pannon Helyi Termék Nonprofit Kft. mel-
lett a Vas Megyei Kereskedelmi és Iparka-
mara, valamint a Zalai Borút.

A partnerek közös célja, hogy a határtér-
ség vendéglátó helyein minél inkább jelen-
jenek meg a helyben készült termékek – er-
re pedig magukat a termékeket és a terme-
lőket is alkalmassá kell tenni – hangsúlyoz-
ta a klaszter menedzsere. 

Ebben a programban is szerepel termék-
fejlesztés – hiszen cél felfedezni elfeledett,
vagy manapság csak kis számban előállított
helyi gasztronómiai elemeket. A „fellelt”
kincseket kiadványokban ismertetik majd
és természetesen a fő cél, hogy megtaláljuk
azokat a térség vendéglátóhelyein. Ahogy
Zágorhidi Czigány Ákos fogalmazott: „ne
alföldi bort fogyasszunk Vas megyében, ha
helyben is van legalább olyan jó termék.” A
megvalósult projektnek többszörös haszna
van, lesz: a helyi gazdaság élénkítése mel-
lett a csökkenő szállítási terhek a környeze-
tet és a kereskedők pénztárcáját is kímélik.
Nem utolsó sorban pedig egy Vas megyé-
ben nyaraló turista igazán helyi termékek-
kel találkozik a magyar-szlovén partnerség
sikeres programja nyomán.

Bakos Ágnes

Mesterségek akadémiája és
Pannon gasztronómiai élmények

Magyar-szlovén együttműködések
körvonalazódnak a Hegyháton

KONYHA ÉS FÜRDŐSZOBA ÜZLET
(A KÖNYVTÁRRAL SZEMBEN)

AMIT KÍNÁLUNK:
KÁDAK, ZUHANYKABINOK, SZANITEREK, CSAPTELEPEK ÉS ALKATRÉSZEK
FÜRDŐSZOBAI KIEGÉSZÍTŐK, CSEMPÉK, JÁRÓLAPOK SZÉLES VÁLASZTÉKA
FLEXIBILIS CSEMPERAGASZTÓK MÁR 2890 FT/25 KG ZSÁK (FAGYÁLLÓ)

FUGÁZÓK, ALAPOZÓK, GLETTANYAGOK MÁR 2200 FT/25 KG ZSÁK
ALJZATKIEGYENLÍTŐK, ÉLVÉDŐK

FÜRDŐSZOBA- ÉS KONYHABÚTOROK, SZÁMÍTÓGÉP-ASZTALOK
KANDALLÓK EGYEDI TERVEZÉSE ÉS KIVITELEZÉSE

VAS NÉPE HŰSÉGKÁRTYA ELFOGADÓ HELY LETTÜNK,
MELY 5% KEDVEZMÉNYRE JOGOSÍT!!!
V Á R J U K  K E D V E S  V Á S Á R L Ó I N K AT ! ! !
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Receptverseny
„Szépkorúak receptjei a Hegyhátról iro-

dalmi idézetekkel fűszerezve” címmel a
vasvári Dr. Bendefy László Városi Könyv-
tár pályázatot ír ki, elsődlegesen szépkorú-
ak részére, de bárki jelentkezését szívesen
fogadjuk, aki megosztaná Velünk kedvenc
receptjei mellett irodalmi élményeit is.

2009. szeptember 30-ig várjuk az Önök
kedvenc ételeinek receptjeit, ha lehet fény-
képpel együtt. Fűszerezze mindezt az Ön
számára legkedvesebb irodalmi idézettel,
mondással. Előnyben részesülnek azok a re-
ceptek, amelyek a Vasi Hegyhát jellegzetes
ételeit ismertetik meg velünk!

Minden pályázó megkapja a résztvevők
által beküldött receptekből összeállított
gyűjteményt. A legjobb alkotások értékes
jutalomban részesülnek és ezen remekmű-
vek alkotják a Hegyhát ízei 2010-es naptá-
runk alapját is.

A pályamunkákat akár személyesen,
akár elektronikus úton is eljuttathatják
könyvtárunk részére.

Elérhetőségeink:
Dr. Bendefy László Városi Könyvtár,

9800 Vasvár, Alkotmány utca 5.
E-mail cím: vasvarkonyvtar@gmail.com.
Várjuk minden sütő-főző hölgy és úr je-

lentkezését!

Képzőművészeti
pályázat

A vasvári Dr. Bendefy László Városi
Könyvtár képzőművészeti alkotópályázatot
hirdet a Hegyhát általános iskolás diákjai
részére.

Pályázati témák:
I. „A költő hazatér, a szülőföld emléke-

zik”. Nagy Gáspár műveinek illusztrálása
szabadon választott technikával.

II. „Művek viadala a HEGYHÁTON”.
Legkedvesebb olvasmányélményem képi
megjelenítése szabadon választott techniká-
val.

III. „A MI könyvtárunk egy olyan hely...”
Alkotásotokkal mutassátok be, hogy milyen-
nek látjátok, vagy milyennek szeretnétek lát-
ni a könyvtárat, amelyet használtok.

A pályamunkák beérkezési határideje:
2009. szeptember 11.

A részvételhez szükséges jelentkezési
lap beszerezhető a Dr. Bendefy László Vá-
rosi Könyvtárban, a hegyháti általános isko-
lák rajztanárainál, vagy e-mailben is kérhe-
tő a vasvarkonyvtar@gmail.com címen.

Várjuk jelentkezéseiteket!

Vasvár az interneten:
www.vasvar.hu
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Június második szombatján rendezte
nyári teniszkupáját Vasváron a Castrum
Ferreum Egyesület ifjúsági tenisz szakosz-
tálya. A felső tagozatos versenyzők 9-en
mérték össze körmérkőzéseken tudásukat a
vasvári szabadidő centrum két salakos pá-
lyáján. A versenynap értékelésére Hubay
Kingát, a fiatalok trénerét kértük:

„Én készítem fel minden évben a gyer-
mekeket a versenyre, én tanítom őket teni-
szezni. Minden nyár elején megrendezzük
ezt a mini kupát is. Most kilencen neveztek
be a mérkőzésekre. A gyerekek felső tagoza-
tosak, 5–8. osztályba járnak. Egyes mérkőzé-
seket játszottunk, három csoportban. Az
ezekből kikerülő győztesek egymással csa-
táztak, illetve a három csoport egymással is
körmérkőzést játszott, és ebből is kikerült
egy győztes játékos a második forduló játsz-
májához. Van egyébként, aki már öt éve ta-
nul nálam teniszezni, de van, aki idén kezdte
az ezzel a sporttal való ismerkedést. Büszke
vagyok rájuk nagyon. Egyik kislányom pél-
dául, aki a múlt évben még viszonylag gyen-
gén ütött, most bejátssza az egész pályát. Eh-
hez tudás, koordináció, erő és állóképesség
kell. Sokat fejlődnek a gyerekek az éves kur-
zus alatt. A mai napon is végig sportszerűek
voltak, a kézfogás egyik mérkőzés után sem
maradhatott el, akár győztes, akár vesztes
volt az a meccs. A bírói székben is gyerekek
ültek. Egyébként a két, vasvári teniszpálya
gyönyörű környezetben, a Szentkút völgyé-
ben fekszik, a nagypályák szabványméretek,
salakosak, és a gyors labdákkal való játék
ideális terepeként szolgálnak. Szeretünk itt
játszani. A teniszverseny egyébként annyira
szoros volt , hogy a gyerekek tényleg fej-fej
mellett haladtak az utolsó mérkőzésekig. Így
volt olyan eset, ahol csak a szettarányok dön-
töttek a helyezésekről. Egy néző meg is je -
gyez te a végén, hogy: Ma itt tényleg a pilla-
natnyi sportforma számított! Ugyanis az iz-
galom, a versenyhelyzet sok esetben negatí-
van hat a versenyzőre. De a bajnokságot kö-
vető ebéd alatt megbeszélték egymással a
gyerekek, hogy visszavágót terveznek.”

A versenyről adatokban:
A gyermek teniszbajnokság június 13-án

zajlott reggel 8-tól délután 14 óráig. Össze-
sen 23 meccset játszottak a résztvevők.

A nagyon szoros verseny végül a követ-
kező eredménnyel zárult:

1. Rozmán Patrik
2. Tüskés Csenge
3. Zágorhidi Czigány Levente és Czinder

Vendel
4. Károlyi Domokos
5. Tomanóczy Márton
6. Hubay Petra
7. Medics Rómeó
8. Tóth Csenge

Pogács Mónika

Nyári
teniszkupa

PROGRAMOK
11.00 Kapunyitás, rétes porták megnyitása
11.30 Csalóka Péter – mesejáték, a győri

Forrás Színház előadása
12.00 Eszter lánc: Mesés delelő (Naprafor-

gó Ház). Mesélők: N. Baksa Eszter, Ger-
gye Eszter

14.30 Csík Zenekar koncertje. Közremű-
ködnek a Csík Zenekar állandó táncosai:
Haránt Eszter és Lukács László

16.00 Könyvbemutató (Napraforgó Ház):
Majthényi László – Nagy Zoltán: Sziget-
közi halételek, népi eledelek. A B.K.L.
Kiadó és Reklám Kft. könyvbemutatója

16.30 Réteskészítő kompániák rétes bea-
jánló műsorai

18.00 Díjkiosztó, fesztiválzáró rétesáldo-
más koccintó

Helyszín: Vasvár, Bartók B. u. 4. Szabadtér
Belépő: felnőtt 500 Ft; gyermek 250 Ft (14
éves korig); családi (két felnőtt és két gyer-
mek) 1000 Ft
A szervezők a műsorváltoztatás jogát fenn-
tartják! További informció: 94/573-070

A rétes fesztivál kísérő programjai:
• Íz kavalkád rétesvásár
• Ládafia Műhely kosaras körhinta
• Levendula Játszóház népi babakonyha
• Magyar Pékek Fejedelmi Rendje kemen-

cés sütési bemutatója
• „Rétes bújtató” fotó kiállítás a Naprafor-

gó Házban
• Zöldségszobrászat Keglovics Róbert be-

mutatója
• Pipaszobrász Békés Mihály bemutató ki-

állítása
• Kézműves foglalkozás Simon Judit veze-

tésével
• Látvány kovácsolás Csiszár Tibor kovács-

mesterrel
• Század eleji kovács eszközök bemutatója
• Kecskesajt kóstoló és vásár, Molnár János

sajtkészítő
• Kézműves portékák, mesterségek bemu-

tatók
Rátz Györgyné kékfestő bábkészítő
Solymos Norbert bőrműves
Sulyok János népi fafaragó
Szabó Béláné csuhéfonó
Máramarosi Mária szalmafonó
Csiszár Tiborné mézeskalácskészítő
Horváth Csaba fazekas

• Rába Adrienn nyereg gyűjteménye a
Nemzeti Vágtán bemutatott különleges
nyergekből

• Pneumobil – levegővel működő autó be-
mutatása. Találkozás az alkotókkal: Léber
Szabolcs, Hajas István, Mészáros Attila,
Szentgyörgyi Oszkár

Vendéglátás: Simon és Társa büfé
Kocsis Gasztro Bt.

VII. Vasvári Rétes Fesztivál
augusztus 8. szombat

XVI. Benedek Pápa a G-8ak itáliai
csúcstalálkozóján adta ki figyelmet érdemlő
„Szeretet-Encikliáját”.

Nem véletlenül!
Ma a világban, de kis hazánkban hatvá-

nyozottan érvényesül az a megalázó aláren-
deltség, mellyel különösen az egyszerű
munkavállalót – létbizonytalansága okán –
számtalan esetben nehéz helyzetbe hozza a
munkaadó. Visszaél helyzetével. Főleg ha
multicég, külföldi és nem érzi át a magunk-
fajta bérből (minimál) élők kiszolgáltatott-
ságát.

Vagy nagyon is érzi, ezért a végtelensé-
gig kihasználja.

Kérdezem: létezik-e a magyar jogrend-
ben olyan paragrafus, mely szerint 8 órás
munkavégzés alatt nem szólalhat meg a

munkavállaló? Mivel beszélgetni mert, ha-
zazavarták a megalázott asszonyt, bünte-
tésből 3 napig nem mehetett dolgozni,
majd szabadságot írtak ki otthonléte idejé-
re! Kár, hogy nem kukoricán kellett térde-
pelnie!

Majd pár napot „dolgozhatott még”, az-
tán egy rosszízű megjegyzéssel a felmondás
indoklásaként útilaput kötöttek a talpára!

Egy biztos: ezzel az „akcióval” az összes
többi dolgozónak befogták a száját. Nyik-
kanni se mernek!

Kedves Magyarok, így kell ezt csinálni!
Vajon hány hasonló eset történik naponta?
Jöhet az újabb munkanélküli, vele az állami
támogatás. Istenem, vajon meddig kell ezt
tűrnünk még?

Horváthné Antal Katalin

Rabszolgák vagyunk
... a saját hazánkban...
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V Á S Á R O L J O N  M O S T  N Á L U N K !

PERGAMEN PAPÍRBOLT
9800 VASVÁR, SZENTMIHÁLYFALVI U. 8. TEL./FAX: 94/370-850

Minőségi termékek,
nagyon kedvező árak,

valódi választék!
AJÁNLATUNKBÓL

• Füzetcsomagok

• Márkás termékek, legújabb 2009-es MODELLEK
– BUDMIL iskolatáskák, hátizsákok, pénztárcák
– NIKE hátizsákok, tolltartók, pénztárcák
– Herlitz iskolatáskák – kiváló német minőség
– Tolltartók óriási választékban

(Helitz, Budmil, Arsuna, Disney)

• Iskolaszerek, táskák sláger mintákkal
(hogy a suliban is menő legyél!)
– Lányoknak: Hello Kitty, Princess, Hannah Montana,

High Scool Musical, Camp Rock
– Fiúknak: Ben10, Pókember, Clone Wars,

Power Rangers, Verdák

• Casio, Sharp, Sencor, Victoria számológépek

Mi segítünk! Udvarias szakértő kiszolgálással,
szeretettel várjuk!

Bankkártyával, utalvánnyal is fizethet!

SULI–BULI
ISKOLAKEZDÉSI AKCIÓ!

2009.07.06-tól 2009.08.31-ig

Mi felkészülünk! – és Ön?
SZÁMOLJON! Velünk most is jobban jár!
Vásároljon többet – fizessen kevesebbet!

3.000 Ft-ig –5%
3.001–5.000 Ft-ig –10%

5.001–10.000 Ft-ig –12%
10.000–20.000 Ft-ig –15%

20.000 Ft felett –20%
KEDVEZMÉNY!

Fizessen kártyával: +2% fizetési kedvezményt kap!

Az autózás technikai megoldásaival a fi-
zikai törvényeinek határait súrolja. Sebes-
séghatárok dőlnek meg, egyre-másra szület-
nek a fejlettebbnél fejlettebb technológiai
csodák. Ám eközben egyre nagyobb a kör-
nyezetszennyezés is. A fejlődés ebben az
ütemben sokáig nem tartható fenn. Ezt min-
denki érzi. Gyártók, konstruktőrök, fejlesz-
tők, de a fogyasztók is.

A nagy kérdés az, mi történik az emberi-
séggel, ha elfogy a fosszilis energia. A gőzgé-
pek teljesítőképességük határát mintegy 100
év alatt érték el, ugyanerre a végeredményre
jutunk, ha a robbanómotorok történelmét te-
kintjük át. A káros emissziós hatások miatt a
robbanómotorok alkalmazásával beköszön-
tött a közlekedésben a fenn nem tartható fej-
lődés kora. Bár ez ellen még prüszkölnek az
extraprofit éhségük kapzsiságában vergődő
autógyártó  mamutcégek, a nagy kérdés az,
milyen alternatív kiutat, megoldást talál az
emberiség ebből a zsákutcából. Az útkeresők
között négy vasi fiatalt tisztelhetünk: a vasvá-
ri illetőségű Léber Szabolcs nevéhez fűződik
az ötlet, a tervezés és a kivitelezés. Hajas Ist-
ván, Mészáros Attila és Szentgyörgyi Oszkár
elkészítettek egy alternatív autót, amely sűrí-
tett levegővel megy. 

A fiúk valamennyien Győrben végeztek a
Széchenyi István Közlekedési Egyetemen. 

Győrben azután idén megnyerték a IV.
Alternatív Hajtású Járművek Versenyét is
az Ultrakönnyű Tanulmányautó Kategóriá-
ban.  Egerben pedig a II. Bosch Rexroth
Pneumobil Versenyen – 30 sűrített levegő-
vel működő csapat közül – a gyorsasági
versenyszámban az előkelő harmadik leg-
jobb időeredménnyel büszkélkedhettek.

Akik többet akarnak tudni erről a jár-
gányról, akik azt is szeretnék tudni, mekko-
ra sebességre képes a kísérleti Pneumobil,
jöjjenek el a szombati (augusztus 8.) meg-
rendezésre kerülő rétesfesztiválra, vagy az
augusztus 22-én rendezendő hagyományos
modellező versenyre.

A találkozón testközelből ismerkedhet-
nek meg a négydugattyús modellel, amely
nem pöfög, nem ereget mérgesgázokat,
kvázi abszolút környezetbarát.

Higgyék el, nem kergetünk légvárat! Ez
a jövő! – mondták a fiúk, amikor Szombat-
helyen a Nyitra utcai garázsból kigördült ez
a szerethető alternatív autó. A napelemes
csodabogarak teljesen tévútra viszik az au-
tózás jövőjét – világosítottak fel. Miként a
hibridhajtás is a robbanómotor függvénye,
és veszettül szennyezi a levegőt. Amúgy a
tervező és kivitelező konstruktőrcsapat sze-
retné megköszönni a szponzorok támoga-
tást, így a Linde Group-nak, akik a hajtó-

Jön a Pneumobil!

anyagot bocsátották rendelkezésükre, a ka-
rosszéria kialakításhoz támogatást adó AG-
RO Alfa Kft-nek, a pneumatikus egysége-
ket adó egri Rexroth Bosch Group-nak és a
hírverésben segítő Nyugat Rádiónak.
Amúgy azt is megtudtam tőlük, hogy Sza-
bolcs fejében már készen van a következő
alternatív járgány, rövidesen hozzáfognak
ennek építéséhez is.  Az alapelv amúgy egy-
szerű, könnyen átlátható. Két palack
„üzemanyag”,. Megfelelő áttétel, direkt haj-
tás, nyitott főtengely, egy szelepvezérlő
egység, fék, és „gázkar” a kormányon, és
már gurulunk is.

Akkor hát guruljunk, találkozunk szom-
baton. Jöjjenek el, ismerkedjenek és csodál-
ják meg közelről az elmés Pneumobilt.

– sok –
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A képviselő-testület június 25-én meg-
tartott ülésén beszámolót fogadott el a
Polgármesteri Hivatal tevékenységéről,
és tájékoztatóban összegezte a város kör-
nyezetvédelmi helyzetét. Meghallgatta az
önkormányzat által a gazdasági társasá-
gokba delegált igazgatósági és felügyelő
bizottsági tagok beszámolóját. Így Tóth
Balászt, aki a Régióhő Kft. Felügyelő bi-
zottságának a tagja és Zágorhidi-Czi-
gány Csabát, aki a Vasivíz Zrt. felügyelő
bizottságának a tagja, valamint Varga
Zoltánt, aki a Vasi Triász felügyelő bi-
zottságának a tagja. Módosították a tele-
pülési folyékony hulladékkezelési köz-
szolgáltatás igénybevételéről szóló rende-
let is. A testület elbírálta a Ficánkoló
Óvoda óvodavezetői álláshelyére beérke-
zett pályázatokat. 

Két ülés közötti események

V. Németh Zsolt polgármester szóbeli ki-
egészítést fűzött az írásos beszámolóhoz.
Elmondta, hogy a mai napon ülésezett a
Vasvári Viziközmű-társulat (VVKT), ahol
határoztak arról, előnyösebb a szennyvíz-
csatorna beruházás szempontjából, ha a hi-
telt nem a VVKT, hanem az önkormányzat
veszi fel, ugyanis az egész futamidőt tekint-
ve előnyösebb az MFB-s hitelfelvétel, mint
a nem teljes egészében, és rövid periódu-
sokban támogatott VVKT hitel. Döntött to-
vábbá a VVKT fellebbezésekről is. A fel-
szólítások után jelentősen nőtt a Lakáskasz-
szába belépők száma. 

Elmondta, hogy árvízveszély van a vá-
rosban is, mégpedig az 1965-ös árvíz szint-
jét meghaladó. Szentgotthárdnál ma tetőzött
a Rába, 35 cm-rel haladta meg az 1965-ös
árvíz szintjét. Valószínű, hogy szombat dél-
előtt érkezik Vasvárra az árhullám. 

Előkészület folyik a Györgymajor kitele-
pítésére, ugyanis a megáradt Rába, ha visz-
szaduzzasztja a Csörnöcöt, akkor eláraszt-
hatja az ide bevezető utat a víz. Ha ez meg-
történik, oda bemenni nem lehet. 14-15 fő,
valamint 200 szarvasmarha van ott veszély-
ben. A Mártírok útja végénél lévő zsilipet el
kell homokzsákokkal tömíteni, hogy ne
eresszen át. Erre már intézkedtek. A Swei-
etelsky telephelye lett kijelölve a homok-
zsákok feltöltésére. Nem tudni, hogy az ár-
víz mekkora emberi erőt igényel. Az Ön-
kéntes Tűzoltóságot 20, a közmunkásokat
10-15 fővel mozgósították, azonban az is
előfordulhat, hogy a lakosság toborzásába
kell fogni. A Rába vasúti hídját lehet, hogy
le kell terhelni, hogy el ne vigye a víz. Le
kell állítani a vasúti forgalmat. Ebben az ön-
kormányzatnak nincs feladata, viszont a
többi árvízvédelmi munkában igen.

Sejber Mihály tanácsnok az iránt érdek-
lődött, hogy a kemping nincs-e veszélyben?
A polgármester úgy vélte, hogy a kemping-
hez be fog törni a víz. Egyelőre az üresen
álló önkormányzati lakásokat jelölték ki az
emberek esetleges elhelyezésére.

Dr. Fabók Tibor képviselő megkérdezte,
hogy az általános iskola konyhájában azon
dolgozók részére, akik nem vállalták a to-
vábbfoglalkoztatást, kinek kell állnia a vég-
kielégítést? 

V. Németh Zsolt válaszában rámutatott:
amennyiben a vállalkozó mondana fel a
dolgozóknak, akkor neki kellene viselni a
végkielégítés terheit. Ha a dolgozó dönt
úgy, hogy nem vállalja a továbbfoglalkozta-
tást, akkor az önkormányzatra hárul ennek
kifizetése. Kilenc millió forint körüli ösz-
szegről van szó.

Dr. Fabók Tibor képviselő azt firtatta, hogy
mennyi megtakarítást tervezett az önkor-
mányzat a konyha vállalkozásba adásából?

V. Németh Zsolt polgármester így vála-
szolt: ez 7-8 millió forint, ami idén el is
fogy a végkielégítések kifizetésére. 

Több kérdés, hozzászólás nem lévén, a
testület a beszámolót és a kérdésekre adott
választ 7 igen szavazattal, egyhangúlag el-
fogadta.

A Polgármesteri Hivatal munkája

Szóbeli kiegészítést fűzött az írásos
anyaghoz dr. Ódor Ildikó jegyző. Elmondta,
hogy a beszámolóban próbálta részletesen is-
mertetni azokat a főbb feladat- és hatáskörö-
ket, amelyeket a hivatalnak el kell látni. Ezek
egyrészt államigazgatási, másrészt önkor-
mányzati hatáskörök. Hangsúlyozta, a hivatal
mindent próbál megtenni annak érdekében,
hogy a bizottságok, a képviselő-testület mű-
ködéséhez szükséges feltételeket megteremt-
se, az előterjesztések színvonala javuljon,
megfelelő döntés-előkészítés valósuljon meg.
Az államigazgatási hatáskörök száma állan-
dóan bővül. Ismertette azokat a feladatokat,
amelyeket a hivatalnak, mint körzetközpont-
nak a vidéki önkormányzatokra vonatkozóan
is el kell látni (gyámhivatali, építésigazgatási,
telephely engedélyezési, okmányirodai fel-
adatok). Az okmányirodai beszámoló kicsit
részletesebb a többi részterületnél. Ennek
oka, hogy az elmúlt évben vetődtek fel prob-
lémák az okmányirodával szemben. Megíté-
lése szerint a négy kolléganő jó színvonalon
látja el ezeknek az ügyeknek az intézését. El-
helyezésüket nem sikerült megoldani úgy,
hogy a 4 fő egy ügyfélfogadónak minősített
helyen dolgozzon. Ez a jövő egyik célkitűzé-
se. A hivatal az önkormányzati munkában is
próbál a legalaposabban eljárni, ugyanúgy,
mint a pályázatok előkészítésében, bonyolítá-

sában, elszámolásában. A külső felettes, el-
lenőrző szervekkel való kapcsolatot megfele-
lőnek tartotta. A szerződéseket, megállapodá-
sokat igyekszik a hivatal úgy előkészíteni,
hogy azokból az önkormányzatnak előnye,
haszna származzon. A kistérségi feladatellá-
tás keretében a hivatal ellátja a „Vasi Hegy-
hát” Többcélú Kistérségi Társulás munka-
szervezeti teendőit. E téren a munka annyi-
ban szaporodott, hogy 2008. második félévé-
től Kistérségi Alapszolgáltatási Központ név-
vel intézmény szervezése történt meg, most
pedig az intézménynek az ellenjegyzési, kö-
telezettségvállalási feladatai is a hivatalra há-
rulnak. A munkaszervezeti teendők ellátásá-
ból az önkormányzatnak anyagi előnye szár-
mazik. Hangsúlyozta, több ezer hatáskört kell
ellátni a hivatalnak, így előfordulhatnak hi-
bák. Ezért kérte, hogy észrevételeikkel, javas-
lataikkal akár most, akár a későbbiekben se-
gítsék a hivatal munkáját. Megköszönte a
képviselő-testületnek, hogy a hivatal műkö-
déséhez szükséges feltételeket biztosították,
támogatták a munkát. Külön megköszönte
ezt Polgármester úrnak, mint a hivatal irányí-
tójának. Kérte, hogy a jövőben is segítsék a
hivatal tevékenységét.

Sejber Mihály tanácsnok elmondta, hogy
az Egészségügyi, Lakásügyi és Szociális
Bizottság a beszámolónak főként a szociális
igazgatási részével foglalkozott, mivel
nemrég tárgyalták a gyermekvédelmi, gyer-
mekjóléti feladatok ellátását. Megállapítot-
ták, hogy a körzetközponti szerepkörből, il-
letve az uniós jogharmonizációból adódóan
egyre több feladat került a hivatalhoz. Meg-
állapították továbbá, hogy esetszám növe-
kedés tapasztalható a szociális igazgatási
ügyekben. Foglalkoztak a szabálysértési
ügyek növekedésével is. Összességében a
bizottság elégedett volt a hivatal munkájá-
val, a beszámolót elfogadásra ajánlja a kép-
viselő-testületnek.

A Pénzügyi, Gazdasági és Városfejlesz-
tési Bizottság alaposnak ítélte a beszámolót
– kezdte hozzászólását Galambos István
képviselő, majd így folytatta: Az okmány-
irodai tevékenységről szóló részt kicsit rész-
letesnek tartották. Úgy ítélték meg, hogy az
ott dolgozók jól teljesítenek. Összességében
a bizottság a beszámolót elfogadásra java-
solja a képviselő-testületnek.

Fixl László képviselő közölte, az Oktatá-
si, Közművelődési és Sport Bizottság a be-
számolót alaposnak, az okmányirodai részt
tekintve túl alaposnak ítélte, a beszámolót el-
fogadásra ajánlotta a képviselő-testületnek.

V. Németh Zsolt polgármester hozzászó-
lásában rámutatott: Ez a beszámoló jó arra
is, hogy eloszlassa azt a tévhitet, „a hivatal-
ban nem dolgoznak semmit”. A beszámoló-

Önkormányzati ülés 1.
Árvízhelyzet készültséggel, beszámolók, górcső alatt a hivatal munkája,

Kovács Lászlóné óvodavezetői megbízása 
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ból látszik, hogy töménytelen sok hatáskör-
rel kell foglalkozni. Kiemelte az okmány-
irodai és a pályázatokkal kapcsolatos fel-
adatokat, ahol mennyiségében és bonyolult-
ságában is többszörösére duzzadt a munka.
Elmondta, hogy minden pénteken, reggel 8
órakor osztályvezetői értekezlet van a hiva-
talban. Továbbá rendszeressé kívánják tenni
a teljes hivatali apparátus részére a negye-
dévenkénti munkaértekezletet. Fontos
ugyanis, hogy a kitűzött feladatok elvégzé-
sét, teljesítését kontrollálják, ellenőrizzék.

Dr. Pataky Pál képviselő az iránt érdek-
lődött, hogy a vagyonadóról van-e informá-
ció? Ki fogja beszedni?

A polgármester válaszában elmondta,
hogy a végszavazás jövő héten lesz erről a
Parlamentben. Előre láthatóan a vagyon-
adót és az iparűzési adót is az APEH fogja
beszedni önbevallás alapján. Hozzátette, a
tervek szerint az iparűzési adónál egyes ha-
táskörök az önkormányzatnál maradnak (pl.
mentességek meghatározása).

A képviselő-testület a beszámolót 7 igen
szavazattal, egyhangúlag elfogadta. 

A város környezetvédelme – ingyenes
a hulladékudvar

Dr. Ódor Ildikó jegyző rámutatott: A
képviselő-testület jogszabály alapján évente
köteles megtárgyalni a környezetvédelem
helyzetét. A tájékoztatóban azok a változá-
sok lettek leírva, amelyek az elmúlt évhez
képest megoldódtak, illetve amiben teendő-
je van az önkormányzatnak.

A Galambos István képviselő elmondta,
hogy a Pénzügyi, Gazdasági és Városfejlesz-
tési Bizottság ülésén megállapítást nyert,
hogy a város és környéke tisztasága elfogad-
ható, nagy gondok nincsenek. A bizottság
legtöbbet a zöldterület-gazdálkodással foglal-
kozott. A város zöldterületeit 2009-ben a köz-
munkások gondozzák emelkedett létszám-
mal. A bizottság véleménye szerint ilyen
nagyszámú munkaerővel, ennyi pénzből,
jobb szervezéssel, hatásosabb számonkérés-
sel többet lehetne kihozni, hatékonyabb, lát-
ványosabb munkát lehetne végezni. Összes-
ségében a bizottság támogatta a környezetvé-
delem helyzetéről szóló tájékoztatót.

Mikor kezdődik meg a szelektív hulla-
dékgyűjtés? – kérdezte Fixl László. Egyben
sajnálatosnak tartotta azt, hogy az illegális
szennyvízelvezetés megakadályozásában
nem történt előrelépés.

Dr. Ódor Ildikó válaszában elmondta,
hogy az illegális szennyvízelvezetés eseté-
ben az elkövető megbüntetéséhez tettenérés
szükséges. Megemlítette, hogy voltak felje-
lentések, sőt az is előfordult, hogy a bíróság
megváltoztatta a hivatal döntését. Ha beindul
a szennyvízcsatorna hálózat kiépítése, és ott,
ahol nem történnek meg a rákötések, azokkal
szemben szigorúan kell majd eljárni.

A szelektív hulladékgyűjtésről szólva el-
mondta, hogy a társulásnak 281 önkor-
mányzat tagja van, velük most folynak a
szerződéskötések.

V. Németh Zsolt polgármester rámuta-
tott: A hulladékudvar csak azért üzemel,
mert próbaüzem folyik ott.

Sejber Mihály a hulladékudvar nyitva
tartása felől érdeklődött.

V. Németh Zsolt polgármester közölte,
hogy a hulladékudvar nem egész nap, de
nyitva van. A lakosságtól panasz nem érke-
zett a nyitva tartásra, valószínű elégedettek
azzal. Az igénybevételért nem kell fizetni a
lakosságnak, ingyenesen használható. Az
ott dolgozó embert közvetetten az önkor-
mányzat fizeti.

Galambos István képviselő úgy véleke-
dett, hogy a város Főtértől távolabbi része-
in rondák a hulladékgyűjtő edények. Ha
lesz rá pénz, akkor ki kellene cserélni azo-
kat tetszetősebbekre. 

Ezzel a megállapítással V. Németh Zsolt
is egyetértett az észrevétellel, de pénzügyi
fedezetet nem látott erre. Jelenleg megcél-
zott feladat a hulladékgyűjtőkre csikktartó
szereltetése, mivel ennek hiányában az
edénybe dobják a csikkeket, amitől kigyul-
ladnak.

Több kérdés, hozzászólás nem lévén, a
képviselő-testület a tájékoztatót 8 igen sza-
vazattal, egyhangúlag elfogadta.

Képviselői delegáltak
a gazdasági társaságokban

Bedics Antal képviselő elmondta, hogy a
Pénzügyi, Gazdasági és Városfejlesztési Bi-
zottság támogatta mindhárom beszámolót.
A bizottság tagjai számára ismerősek voltak
a számadatok, ugyanis április hónapban tár-
gyalták a VASIVÍZ Zrt. és a RÉGIÓHŐ
Kft., május hónapban pedig a VASI TRI-
ÁSZ Kft. 2008. évi pénzügyi beszámolóját.
Úgy vélekedtek, hogy a jövőben jó lenne a
gazdasági társaságok és a felügyelő bizott-
sági tagok beszámolóját ugyanazon ülésen
megtárgyalni.

V. Németh Zsolt képviselő annak a véle-
ményének adott hangot, hogy mindhárom
felügyelő bizottsági tag az önkormányzat
érdekeit képviselve végezte munkáját.

Több kérdés, hozzászólás nem lévén sza-
vazásra tette fel elsőként Tóth Balázs fel-
ügyelő bizottsági tag beszámolóját a RÉGI-
ÓHŐ Kft. 2008. évi tevékenységéről.

A beszámolót 8 igen szavazattal, egy-
hangúlag elfogadta a testület, miként Zá-
gorhidi-Czigány Csaba és Varga Zoltán be-
számolóját is.

Hulladékgazdálkodási rendelet
módosítása

A város jegyzője, dr. Ódor Ildikó el-
mondta, hogy az előterjesztés javításra ke-
rült egyrészt szövegszerkesztési hiba miatt,
másrészt a díjak a Pénzügyi, Gazdasági és
Városfejlesztési Bizottság javaslata szerint
át lettek dolgozva.

Bedics Antal képviselő kifejtette: a
Pénzügyi, Gazdasági és Városfejlesztési Bi-
zottság javasolja a képviselő-testületnek,
hogy a megnövekedett ÁFA tartalom, ami

56 Ft/m3, az önkormányzati támogatásba
kerüljön beépítésre, figyelemmel arra, hogy
nem nagy összegről van szó.

V. Németh Zsolt polgármester megkér-
dezte, hogy mekkora összeg ez?

Dr. Ódor Ildikó jegyző válaszában arról
tájékoztatta a testületet és a polgármestert,
hogy a 2007-es ében szállított folyékony
hulladék mennyiséggel (6445 m3) számol-
va egy évre ez az összeg 360 ezer forint
többletkiadást, fél évre vetítve 180 ezer fo-
rint többletkiadást jelent. Megjegyezte,
hogy a folyékony hulladék többsége az ön-
kormányzati tulajdonban lévő ingatlanok-
ból kerül elszállításra.

Több kérdés, hozzászólás nem lévén, a
polgármester szavazásra tette fel a Pénz-
ügyi, Gazdasági és Városfejlesztési Bizott-
ság javaslatát.

Eszerint 2009. július l-jétől:
– A fizetendő hulladékkezelési közszol-

gáltatási díj: 1386 Ft/m3.
– Ebből: önkormányzati lakossági támo-

gatás: 286 Ft/m3, állami támogatás 100
Ft/m3. A lakosság által fizetendő közszol-
gáltatási díj 1000 Ft/m3, így nem emelkedik
a lakosság által fizetendő szolgáltatás díja.

A képviselő-testület a bizottság javasla-
tával 7 igen szavazattal, 1 ellenszavazattal
egyetértett.

Régi-új óvodavezető

V. Németh Zsolt polgármester szóbeli ki-
egészítést fűzött az írásos pályázati anyag-
hoz. Rámutatott: az öt éves ciklus lejártával
egy személy pályázott. Ez véleménye sze-
rint nem véletlen. Egy ilyen intézmény ve-
zetése valószínű vonzó lett volna újabb pá-
lyázóknak is, de Kovács Lászlóné jelenlegi
óvodavezető jó szakmai munkát végez
olyan elégedettséggel, ami nem bátorított
másokat arra, hogy pályázatot adjanak be. A
benyújtott pályázatból kiviláglik, hogy a
pályázó megbízott óvodavezetőként, majd
kinevezett óvodavezetőként már több mint
10 éve vezetői feladatokat lát el a Ficánko-
ló Óvodában. Elmondta, hogy a jogszabály-
ban biztosított véleményezési lehetőséggel
élt az intézmény szakalkalmazotti közössé-
ge, a szülői közösség, valamint a helyi ki-
sebbségi önkormányzat is. Valamennyi
szervezet javasolja a pályázó kinevezését az
óvodavezetői álláshelyre.

A pályázó, Kovács Lászlóné hozzászólá-
sában kifejtette: Gondolkodott azon, hogy
pályázzon-e. Nem könnyű dolog ugyanis tíz
évig vezetőnek lenni, néha elfáradt, lendü-
lete megtört. Vezetői megbízása esetén,
nyugdíjazása miatt, lehet, hogy az öt évet
nem is fogja kitölteni, ami még a jövő titka.
Ezért bíztatta kollégáit, hogy pályázzanak.
Országosan is az jellemző, hogy 10 vezetői
helyre 11 pályázat érkezik. Nem igazán to-
longanak a pályázók. Az óvodai munka lé-
nyegét egy találó idézettel jellemezte Be-
recz András tavaly egy konferencián: „Egy
fa kidől messze hangzik, nő az erdő ki hall-

(Folytatás a következő oldalon)
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ja?” Végzik naponta a munkájukat, reméli a
gyerekek és a kollégái is jól érzik magukat
az óvodában, mert akkor tudják megfelelő-
en nevelni a gyerekeket. Az egyéb dolgok-
ról szólva megemlítette, bízik a Béke utcai
óvoda felújításában. Reméli jövőre erre sor
kerülhet. Megjegyezte, a bölcsőde Béke ut-
cai óvodában történő kialakításához ko-
moly átépítésre lenne szükség. Ez attól is
függ, hogy a politikai akarat mit szándéko-
zik tenni a GYES-sel. Ugyanis, ha nem ál-
lítják vissza hosszú távon 2 évre, akkor nem
biztos, hogy nagy igény lesz a városban a
bölcsődés korú gyermekek ellátására. Az
óvoda nevében fogadókészségét nyilvání-
totta ki e probléma megoldására.

Fixl László elmondta, hogy az Oktatási,
Közművelődési és Sport Bizottság megtár-
gyalta a pályázatot. Az ülésen többségében
a pályázatban szereplő tényszerű megálla-
pításokkal kapcsolatban hangzottak el kér-
dések, melyekre a választ az intézményve-
zetőtől megkapták. A bizottság egyhangú-
lag támogatta Kovács Lászlóné pályázatá-
nak elfogadását. 

Gergye Rezső örült annak, hogy a kez-
deti bizonytalanság ellenére végül vállalta a
pályázást Kovács Lászlóné.

Dr. Fabók Tibor képviselő megköszönte
Kovács Lászlóné óvodavezetőnek eddigi
tevékenységét. Kérte, ha kicsit el is fáradt,
akkor is kellő lelkesedéssel, az eddigi lelki-

ismeretességgel, szakmai hozzáértéssel vé-
gezze továbbra is munkáját.

V. Németh Zsolt polgármester annak a
véleményének adott hangot, hogy az intéz-
ményvezetői megbízatással járó munka nem
áll összhangban a javadalmazással. Vélemé-
nye szerint egy városon belül azonban ennek
az álláshelynek presztízse, rangja van. A pá-
lyázó az a személy, akinek fontos ez a fajta
erkölcsi megbecsültség, ami ehhez, és az el-
múlt évek munkájához társul. Visszatekinté-
sében megállapította, hogy minden évben
volt megoldandó feladat az intézményben.
Megtörtént a Kossuth Lajos utcai óvoda
megújítása, játékok cseréje. Folyamatosan
alkalmazkodott kényszerűségből az elmúlt
időszakban az óvoda a gyermekszám csök-
kenésből adódó megszorításokhoz (létszám-
leépítések), aminek a véghezvitele ember-
próbáló volt. Véleménye szerint a létszámle-
építés az, ami megviseli a vezetőket, nem
tesznek eleget ennek a kötelezettségnek
könnyű szívvel. Aki viszont ezt könnyű
szívvel teszi, az alkalmatlan vezetőnek. Vol-
tak az intézményben átalakítások például a
konyha vonatkozásában is. Tehát a változás
folyamatos volt. Az elkövetkező időszak
legnagyobb dilemmája, hogy mi lesz a leg-
kisebb korosztállyal (bölcsődések), ellátásu-
kat hogyan lehet megoldani. Jelenleg nin-
csenek egzakt szabályok. Hol szigorítják,
hol lazítják ezeket. A mi településnagysá-
gunk közte van annak a szabályozásnak, ami

egy önálló óvodára, illetve óvoda-bölcsőde
intézményre vonatkozik. Az lenne a jó, ha
találnának egy olyan megoldást, ahol egy el-
különített csoporttal – de nem egy olyan
stábbal, akitől olyan szigorú szakmai elvárá-
sokat követelnek, mint egy önálló bölcsődé-
nél –, működhetne az óvoda. Annak megvan
az esélye, hogy a GYES két évre való csök-
kentése esetén ez a szabályozás megválto-
zik. Be kell látni, hogy Vasváron tömeges
igény nincs a bölcsődére.

Kovács Lászlóné pályázatát alaposnak
tartotta, és olyan terjedelműnek, ami ponto-
san egy ilyen döntésre alapozódik. A maga
részéről tetszett neki az, hogy irodalmi és
filozófiai betétekkel színesítette, melyek azt
igazolják, hogy alapvetően az ember nem
változott meg az évezredek során. Ugyanaz
az életszakasz ugyanolyan fontos, mint
évezredekkel ezelőtt. Azt is fontosnak tar-
totta, hogy ilyen vezetői tapasztalatokkal a
pályázó már különbséget tud tenni a korsze-
rűség és a modernség leple alatt megjelenő
divatirányzatok között. Egyfelől fogadó-
kész az új iránt, de tapasztalataiból adódóan
kritikus is. Összegezve kinyilvánította,
hogy nagyon értékesnek és támogatandó-
nak tartja a pályázatot.

A képviselő-testület 8 igen szavazattal a
Ficánkoló Óvoda intézményvezetői teendő-
inek ellátásával egyhangúlag Kovács Lász-
lónét bízta meg 2009. augusztus 16-tól
2014. augusztus 15-ig.    – JK alapján –

Hitel közbeszerzési eljárással

A képviselő-testület július 30-án csütör-
tökön megtartott ülésén úgy határozott,
hogy közbeszerzést ír ki 300 milliós hitelre,
20 évre, 3 év türelmi idővel kívánják fel-
venni ezt a hitelt, amely a csatornahálózat
kiépítését segíti elő. Ezen döntésüket a Vízi
Közmű Társulattal egyetértésben hozták
meg. Miért éppen a város veszi fel a hitelt?
A szennyvízelvezetéshez, csatornahálózat
kiépítéséhez szükséges hitelt nem a Vízi
Közműk Társulat veszi fel, mivel az általuk
felveendő hitel kamat támogatásánál kizá-
rólag önkormányzatok számára megnyíló
hitelt a Magyar Fejlesztési Bank jóval elő-
nyösebb feltételekkel biztosítja. A hitel fel-
vételére azért van szükség, mert a Vízi Köz-
mű Társulatban résztvevő és lakáskassza
szerződéssel rendelkező befizetések csak a
8. év végén használhatók fel. A pénzre vi-
szont reményeink szerint már a jövőre indu-
ló kivitelezéskor szükség lesz.

Mivel az önkormányzat egyrészt ren-
delkezik fejlesztési tartalékokkal, másrészt
meglévő fejlesztési hitelei éppen arra az
időre járnak le (3 év múlva), amikor a
szennyvizes hitel törlesztését el kellene

kezdeni, így a hitel visszafizetése a város
költségvetéséből zökkenőmentesen bizto-
sítható.

Hőfogyasztókra pályázat

Az önkormányzat testületi ülésén úgy
döntött, hogy a tulajdonában lévő 72 távhős
bérlakás lakásonkénti hőfogyasztásának
szabályozására, mérésére alkalmas eszkö-
zök beszerelésére pályázatot nyújt be. A pá-
lyázattal 5,5 millió forint nyerhető el, azon-
ban mindehhez több mint 7,5 milliós önerőt
kell biztosítani. Természetesen az érintett
lakások közül határozatlan idejű szerződés-
sel rendelkező lakoknak ehhez az önerőhöz
hozzá kell járulniuk.

Biomassza fűtőmű létesítése

A több mint nettó 110 millió forintos be-
ruházással biomassza alapú fűtőmű létesíté-
séről döntött az önkormányzat, melyre vo-
natkozóan pályázatot nyújt be (KEOP-
2009-4.2.0/B. Ennek révén közel 69 millió
forintos támogatást célzott meg a város. Az
önerőből 10 millió forintot fejlesztési tarta-
lékaiból szán erre a célra a város, a többi
pénzt, közel 40 millió forintot pedig ked-

vezményes kamatozású MFB-s hitelből
szeretné biztosítani. A beruházás révén a la-
kossági fogyasztók számára 10%-os hődíj
csökkentést kívánnak elérni.

Szintén döntött arról is a testület, hogy a
közvilágítás villamos energia igényét – ár-
ajánlatok kérése mellett – a versenypiacról
biztosítja. Ennek a piaci villamosenergia
versenynek a nyertese reményeik szerint a
város lesz, mely az első körben is jelentős
megtakarítást eredményezhet, ezzel is csök-
kentve a közös büdzsé kiadásait.

– and –

Önkormányzati ülés 2.
Pályázatok, biomassza erőmű, hitel közbeszerzési versenyeztetéssel

APEH
közlemény

Értesítjük Tisztelt Ügyfeleinket,
hogy a vasvári ügyfélszolgálat nyitva
tartása július 1-jétől az alábbiak sze-
rint változik: minden hónap első
keddjén 9.00-11.00.

APEH Nyugat-dunántúli
Regionális Igazgatósága

(Folytatás az előző oldalról)
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Az utolsó írásom óta is minden hónap-
ban rendszeresen megtartottuk a klubfoglal-
kozásainkat. Elvégeztük a vérnyomás és
vércukor méréseket és értékeltünk.

Dr. Kránitz Zsuzsa főorvosnő az újfajta
influenzáról tartott értékes előadást, melyet
érdeklődve hallgattunk.

Kaptunk meghívást Veszprémbe a 20.
Országos Diabetes Újság születésnapi ren-
dezvényére. Elkezdtünk szerényen szervez-
kedni, hogy egyben egy kiránduláson is
részt tudjunk venni.

Június 6-án reggel indultunk a veszprémi
arénába, hogy az ország minden részéből
érkezett sorstársakkal, diabetes klubokkal
találkozzunk.

Az előtérben különböző kiállítók termé-
keivel ismerkedhettünk. A rendezvény ideje
alatt ingyenes vérnyomás, testzsírmérés, vér-
cukor, koleszterin, húgysav, véroxigénszint
meghatározás, szemészeti és neuropátiás
szűrés, diétával kapcsolatos szaktanács volt.
Az emeleti folyosón cukorbeteg gondozásá-
ban használt eszközöket láthattunk, kezde-
tektől – a legmodernebb eszközökig.

A kézműves foglalkozások a cukorbeteg
gyermekeket vonzotta jobban (gyöngyfű-
zés, rajzolás, pólófestés, arcfestés).

„Tudj és merj” társasjáték a gyermekek-
nek és családtagjainak segít” játszva megta-
nulni, hogy kell együtt élni a betegséggel.

Egy másik teremben pedig folyamatosan
orvosi előadásokat, betegséggel kapcsolatos
tanácsadásokat lehetett hallgatni.

A nagyszínpadon volt 10.30 órától a
megnyitó, Dr. Vándorfi Győző a Diabetes
Újság szerkesztőbizottság elnöke és Herth

Viktória főszerkesztő mondott beszédet.
Köszöntőt mondott még Dr. Winkler Gábor
a Magyar Diabetes Társaság elnöke.

Meghallgattuk Hevesi Tamás koncertjét,
aki két ének között elmondta, hogy ő is már
16 éve cukorbeteg, napi négyszeri
inzulinra szorul. Nem szabad fel-
adni, félni, csak megfelelő életfor-
mát, rendszeres mozgást és állan-
dó ellenőrzést, vércukor mérést
kell végezni.

Erős Antónia tv-riporter vi-
deó üzenetét olvasták fel, aki
szintén cukorbeteg, majd Maksa
Zoltán műsorát hallgattuk.

Sajnos az idő gyorsan múlott.
Búcsút vettünk a gyönyörű Sport
Arénától.

Veszprémben, a királynők vá-
rosában elsősorban az óváros,
várhegy, viadukt és a népszerű állatkert kí-
nál látnivalót.

Mi is a Kittenberger Kálmán növény és
vadas parkban tettünk egy nagy sétát.

Megcsodáltuk a Szent István völgyhidat,
ami Veszprém egyik jelképe. Hazánk legna-
gyobb völgyhídja 1938-ban István király
halálának 900. évfordulójára épült, Dózsa
várost köti össze jeruzsálemi heggyel.

Elzarándokoltunk oda, ahol MARIAN
COZMÁT, a veszprémi kézilabdázót meg-
gyilkolták, és az emlékhelyen egy mécsest
gyújtottunk az emlékére.

Úgy tarja a mondás, Veszprémben vagy
a harangok zúgnak, vagy a szél fúj. A vár
mellvédjénél állva érezhető is a mondás,
ahol Szent István és Gizella szobra áll. Szép

kilátás nyílik a Völgyhídra, a Betekints-
völgyre, ahol Magyarország első apácazár-
dája létesült, melynek már csak a romjait
látni, és a Jezsuita templom soha be nem fe-
jezett falai húzódnak.

Megnéztük Szent Mihály székesegyhá-
zat, ahol a királynék trónszéke állt, és itt
őrizték a királynék koronáját.

Hősök kapuja alatt átsétálva jutottunk el
a buszhoz, bár elfáradva, de nehéz szívvel
vettünk búcsút Veszprém városától.

Szerencsésen hazaérkeztünk a csodás
nap után, köszönjük a buszvezetőnek Ta-
másnak, hogy vigyázott ránk.

Köszönetünket fejezzük ki Vasvár Város
Önkormányzatának, hogy támogatásukkal
eljuthattunk Veszprémbe.

Mindenkinek jó pihenést, feltöltődve,
egészségére vigyázva találkozunk szeptem-
ber első keddjén (1-jén) 18.00 órakor a volt
bölcsőde épületében.

Harczné Marika

Diabetikus Klub hírei

Augusztustól megváltozik a növények
termeszthetőségéről szóló jogszabály.
Ezentúl az eddigieknél sokkal komolyab-
ban veszik a növényfajta-oltalom bitorlását.
Ezt az is elköveti, aki az eddigi gyakorlat-
nak megfelelően saját termesztésű, érvé-
nyes növény fajtaoltalommal rendelkező
vetőmagot használ fel a vetés idején. Vagyis
ezentúl jogdíjat kell fizetni az ilyen vető-
mag után is.

– Miért változott meg ez a jogszabály?
– Fő szempont, a fémzárolt minőségi ve-

tőmag használatának ösztönzésével a jobb
minőségű termény előállítása, az élelmiszer-
biztonsághoz szükséges nyomon követhető-
ség biztosítása. A nemesítő intézetek, fajtatu-
lajdonosok vetési célú fajtahasználata után
az őket megillető licencdíj folyósítása fedez-
heti az új fajta előállítás költségét is.

– Milyen szervezet ellenőrzi a jogszabály
betartását?

– Az augusztustól már hivatalosan is mű-
ködő Fajtaoltalmi Nonprofit Kft., uniós

példáknak megfelelően hivatott ellenőrizni
azt, hogy melyik agrártermelő, milyen fajta-
oltalommal rendelkező vetőmagot, illetve
gumót használ termelése során, és azt is,
hogy ha kell, megfizette-e a szükséges jog-
díjat a fajta használata után.

– Mi a jogdíjjal kapcsolatos változás lé-
nyege?

– Fontos, hogy visszamenőlegesen nem
érvényesíthető, mivel az adatok szolgálta-
tása csak a rendelet hatálybalépését követő-
en kezdődik meg. Azt követően viszont na-
gyon oda kell figyelni a termesztőknek,
mert a szabályszegőkkel szemben kártérí-
tés követelhető a polgári jogi felelősség
szabályai szerint! A törvény megjelenése
előtt az oltalommal rendelkező növényfajt-
áknak a mezőgazdasági termelő által ter-
melt és saját részre visszavetett, nem minő-
sített vetőmag felhasználása elvileg tilos
volt. A megjelent törvénymódosítás viszont
ezt megengedi, amennyiben a termelő meg-
határozott díjat fizet.

– Említsünk meg a növényeket, melyekre
érvényes a rendelkezés!

– A takarmánynövények közül a csicseri
borsó, sárga csillagfürt, lucerna, takarmány
borsó, alexandriai here, perzsa here, lóbab,
lednek, a gabonák közül a zab, árpa, rizs,
madárköles, rozs, tritikálé, búza, durum bú-
za, tönkölybúza, valamint a burgonya, az
olajrepce a réparepce és a lenmag után
szükséges a jogdíj megfizetése.

– Mikortól érvényes a díjfizetési kötele-
zettség?

– Ez akkortól, mikor a termelő a szántó-
földön ténylegesen szaporítási célra fordítja
a betakarított terményt. Fontos tudni, hogy
díjfizetési kötelezettség nem terheli a 20 ha-
nál kisebb szánterületen növénytermesztés-
sel, illetve 1 ha-nál kisebb burgonyaterme-
léssel foglalkozó termelőt.

A rendelkezés részleteiről érdeklődni le-
het: a falugazdászoknál és Lődör Nikoletta
tanácsadónál (06/30/4383131)

Pogács Mónika

Jogdíj az utántermesztett vetőmag után is
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Több mint húszéves ismeretség fűz a vas-
vári vadásztársaságon keresztül a Sarkadke-
resztúri vadászokhoz az évente megismétlő-
dő felejthetetlen élményeket nyújtó fácán és
nyúlvadászatok kapcsán. Barátommal Ba-
logh Zolival sok doboz patront lőttünk már a
levegőbe fácánok felé, s a fekete szántásba a
baktató nyulak után itt Békés megyében. A
szerencse persze egyszer a fácánoknak és
nyulaknak, egyszer nekünk kedvezett. (A ta-
lálati arányokról itt most ne beszéljünk). A
vasvári erdőkben is több száz kilométert
cserkeltünk már, és a magaslesen töltött órák
összeadása is biztos, hogy több hetet, esetleg
hónapot tenne ki. Megugrasztottunk jó pár
konda disznót, rudli szarvast, de terítékre is
hoztunk belőlük egyet-egyet. Elmondhatjuk,
sok csodálatos közös élményünk van már a
vadásztarisznyánkban.

Most májusban, amikor egyéb elfoglalt-
ságom miatt az alföldre kellett utaznom ba-
rátom őzbakvadászati meghívással hozako-
dott elő. Számomra a vadászat ünnep, az
őzbak-vadászat pedig piros betűs. Nagy iz-
galommal és várakozással teli napok követ-
keztek, amíg megérkeztem Békésbe.

Zoli barátom polgári foglalkozását nézve
nyugdíjas középiskolai tanár, szenvedélyes
vadász és horgász, ugyanígy édesapja is az
volt, kinek emlékét és trófeáit otthonában
méltón őrzi. Unokája, Bence velem egy kö-
dös téli reggelen egy szarvastehenet és bor-
jút lőtt. Keresztapjaként egy suhogó mo-
gyoróbottal szarvasvadásszá is avattam.

Barátom hobbyként öreg motorkerékpá-
rokat újít fel, olyan szinten, hogy aki éle té -
ben motorra sohasem ült, ezek láttán elszo-
rul a szíve, és ha felülhetne rá, le sem száll-
na róla sohasem.

Azért a vadászat az első, és barátom
megérkezésemet követően közölte, hogy
holnap délután Sarkadkeresztúron, másnap
reggel pedig Tarhoson fogunk őzbakra va-
dászni. Meg is jegyeztem, hogy én nem
osztrák vagy olasz vadászvendég vagyok
ám, egy évben egy selejt őzbakot szoktam
lőni, és az elég is volt.

Másnap délután a sarkadkeresztúri va-
dásztársaság területére érkeztünk. Ismerős
vadőr társaságában beszéltük át a lehetősége-

ket. A lesnaplóba való beírásnál tűnt fel,
hogy a nevem előtti őzbakvadász Habsburg
Lotharingiai Mihály főherceg úr volt e va-
dászterületen. Az ország másik végében Cse-
himindszenten 2002-ben ő mondott ünnepi
beszédet Mindszenty József bíboros herceg-
prímás születésének 110. évfordulóján.

De most már vadásszunk! Az UAZ orosz
terepjáróval – ami itt a lehető legjobban be-
vált – fegyverbelövés után indultunk a ne-
héz, mély gödrökkel, kerékvágásokkal tar-
kított csontszáraz mezei utakon. Sokszor a
nyakunk majdnem kiszakadt, amikor az
észrevétlen kerékcsapákba az autó kereke
váratlanul belezökkent. Sok bakot, sutát
tudtunk szemügyre venni, és egyszer csak a
vadőr megjegyezte, hogy „az a bak” lőhető,
de kell egy pár kilométer kerülőt tennünk
azért, hogy a lőtávolba érjünk. Aztán, végre
azt is megértük, hogy a terepjáró ablakán
kinyújthattam a 243-as winchesteremet.
Hosszú célzás következett a mintegy 250
m-re lévő és állandóan izgő-mozgó bakra.
A dörejre az őz eltűnt, a golyó becsapódása
a testbe hallható volt, de másodpercek múl-
va magát dobálva próbált menekülni. Egy
közeli nádasban keresett menedéket a két
első lábát tört lövés után. Szerencsére szen-
vedéseitől sikerült hamar megszabadítani.
A bak selejt, mindkét száron villás, szép
gyöngyözésű, és a „Herés kert” nevű dűlő-
ben esett el: agancsa 265 gr-os.

Az elejtett vadnak kijáró tisztelet meg-
adásához szükséges körülményeket és a
gratulációt a hivatásos vadász példaszerűen
„alkotta” meg úgy, hogy még a könny is ki-
futott a szememből.

Másnap reggel Afrikát többször megjárt
– jó barátom – Jani a tarhosi vadásztársaság
vadászmestere várt terepjáróval. A ház előtt
álló terepjáróban négy óra öt perckori be-
szállásunkkor meg is jegyezte: Azt hittem,
nem tudtok a dunyhából kikeveredni!

De már indult is.
Hamar, de részletesen elmondta a szóba

jöhető bakok ismertető jegyeit, megkülön-
böztető adottságait, és próbált választásra
bírni. Én ehhez nem szoktam hozzá, és úgy
gondoltam, hogy itt a lőhető bak küllemét a
vadászmesterre bízom. Nem csalódtam!
Sok bakot vettünk szemügyre. Szebbnél
szebbeket, fiatal ígéreteseket, erőseket, öreg
kapitálisakat, egyszóval számomra nem lő-
hetőket. Egy kisebb öreg erdő sarkát el-
hagyva, előttünk a búzavetésből kelő, nagy
szemágú, egyik száron villás bakra kaptam
engedélyt. Erről a bakról is beszélt indulás-

kor Jani. A bak felénk figyelt. Mozdulni
sem tudtam egy ideig. Aztán amikor a te-
repjáróból óvatosan kicsúsztam, a bak vala-
mit megsejtett, és 50 méterrel odébb futott.
Nyakát kinyújtva állandóan figyelte a terep-
járót, de közben a köztünk lévő vízlevezető
árok és bozótos – mint fedezék – felé tartott.
Nyakán a szálkereszt pihent, amíg lapocká-
ja a búzakalászoktól fedett maradt. Aztán a
búzából kilépve még utoljára délcegen ki-
húzta magát, mintha egyedi fejdíszét akarta
volna megmutatni, de itt bevégeztetett. A
tarhosi Törzsökös-dűlőben örökre megpi-
hent a villás bak. Szabálytalan, de gyönyö-
rű 282 grammos trófeájáról le sem vettem a
szemem, miközben a gratulációkat fogad-
tam.

És még fel sem ébredtem a varázslatos
vadászélményeimből, máris telefonon érke-
zett a meghívás másnap reggelre Józsi bará-
tomtól, hogy Mezőgyánra vár őzbakvadá-
szatra. Ilyen nincsen! Erre csak a tőlünk
nyugatabbra élőknek, euróval fizetőknek
van lehetőségük, hogy három nap alatt há-
rom őzbakot lőhetnek. Nem is tudtam le-
fekvésig napirendre térni.

Őzbakvadászat a Viharsarokban
... avagy a vadász bakot lő, azután meg hal akad a horgára?
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Másnap reggel jó korán már terepjáróval
jártuk a román határ melletti magyar földe-
ket. Sokszor mentünk el az „ 50 méterre ál-
lamhatár” jelzőtábla mellett. A határvonal a
valóságban kiszámíthatatlan. Ma már csak
évente egyszer kaszálják géppel itt a határ-
vonalat a románok azért, hogy vitathatatlan
legyen a helye, mi meg úgy is jóval odébb
gondoljuk azt.

Tanyákat, földeket kerül meg a határ
vonala, és egyáltalán nem követi a mezei
utakat, csatornákat stb. A helyiek elmondá-
sa szerint a trianoni határkijelölő biztosok
döntése a határ vonaláról azon múlott,
hogy az éppen érintett földtulajdonos mit
tudott felajánlani nekik Magyarországhoz
tartozásért cserébe: vagyontárgyat, a
leányukat, esetleg feleségüket. Szomorú
dolgok ezek!

Alig pirkadt még, amikor a terepjáró ab-
lakából elhibáztam egy igen jó selejt bakot.
Nagyon bántam is a dolgot, de végül is jól
jártam, mert nagyon sok szép és komoly sú-
lyú, öreg és ígéretes őzbakot láttunk utána,
amilyenek a mi vidékünkön még véletlenül
sincsenek. A hivatásos vadász egyszer csak
egy sikertelen cserkelés után és a sok nem
lőhető őzbak után, váratlanul lövési enge-
délyt adott egy szép állású gyönyörű hatos
bakra (az őzagancs egyik-egyik szárán 3-3
ág, összesen 6 ág van). Véleménye szerint a
bak agancsa 280–300 gr között van, öreg is
és jobb már az évek múltával sem lesz, így
ezen a területen ez lőhető. Hosszas készülő-
dés után a búzatáblában álló őzbak felé a
golyót útjára indítottam. A testbe való be-
csapódás hangja tisztán hallatszott. A bak
elesett, de többször felkelt. Végül a baknak
a kegyelemlövést a hivatásos vadász adta
meg a mezőgyáni – liszkai-dűlőben. A kelő
nap sugarai között barátaim társaságában
boldogan és egy kicsit könnyezve fogadtam
a gratulációikat, miközben egyik hátizsák-
ból egy üveg pálinka is előkerült. Ugyanaz-
nap délutánra még egy kisebb bakra kaptam
meghívást, amit el is fogadtam, de én is, és
velem egyetértésben Szent Hubertusz is úgy
gondolta, hogy elég volt. Az őzbakvadászat
lezárása után vendéglátóim invitálására
megtekintettük a Tisza család geszti kasté-
lyát és kriptáját. A kastély jelenleg nagyon
leromlott állapotban általános iskolaként
működik az öreg tölgyek árnyékában.
Arany János 1851-ben volt itt az ifjú Tisza
Domokosnak házitanítója. A kastélypark-
ban lévő öreg fák alatt meghúzódó „kis
ház” falai között a realista költő szívesen
töltötte szabad idejét és írta több versét, az
ottaniak szerint a Toldi egyes részletét is.

Másnap reggel amikor egy horgászta-
von, mint kocahorgásznak kezembe nyom-
tak egy horgászbotot, s majd rövid egy óra
leforgása alatt több jó kapást elvétve végül
egy három és egy kettő kilós pontyot fog-
tam. Tényleg azt hittem, csak álmodom.

Köszönöm barátaimnak és a Viharsarok-
nak az életre szóló élményeket.

RM

Uniós forrásokra hivatkozó visszaélése-
ket hiúsított meg a Nemzeti Fejlesztési
Ügynökség. Bujtás Szilviát, a vasvári kistér-
ségért felelős kistérségi koordinátort kérdez-
tük arról, mire kell figyelniük azoknak, akik
az energiatakarékosság jegyében a közeljö-
vőben nyílászáró-cseréket terveznek.

– Milyen visszaélések történtek a program
kapcsán?

– A Nemzeti Fejlesztési Ügynökség és az
uniós források kezelésében közreműködő
szervezetrendszere hazai és európai uniós for-
rásokra hivatkozó visszaélésekre derített
fényt. Az esetek megismerése és az alátá-
masztó adatok begyűjtése után az NFÜ meg-
tette a szükséges jogi lépéseket, az eljárás je-
lenleg ügyészi szakban van. A Nemzeti Ener-
giatakarékossági Programra (NEP), és egyéb
uniós forrásokra is hivatkozva próbáltak meg
a lakossági energiafelhasználásban, korszerű-
sítésben érdekelt lakókat megtéveszteni egyes
vállalkozók. Az ajánlattevők 40–50%-os ked-
vezmény ígéretével házaltak és szereztek
megbízásokat, a korszerűsítési munkákat
azonban rendkívül nagy, a kedvezmények és
az állítólagos vissza nem térítendő támogatás
beszámításával is irreálisan magas áron való-
sították meg.

– Hogy történtek meg ezek az ajánlattevé-
sek?

- A lakóházakba becsöngetve azt állították
a vállakozók, hogy ellenőrizniük kell a házak
energetikai állapotát, mert e nélkül 2010-től a
lakás nem kaphatja meg az energiahatékony-
sági zöldkártyát. Különböző kötelezettségek-
kel, szankciókkal és támogatásoktól való ele-
séssel érvelve érték el számos esetben azt,
hogy a lakók nagy kedvezményre jogosító
szerződést kössenek velük. A vállalkozók
egyik érve az volt, hogy a lakossági energeti-
kai pályázatok kivitelezését azért tudják na-
gyon kedvező áron elvégezni, mert további tá-
mogatásokat nyertek el meg nem nevezett
uniós pályázatokon, melyek forrásainak el-
osztására ők jogosultak, továbbá kapcsolatban
vannak az Energia Központtal, és saját maguk
írják meg a lakosok támogatást igénylő pályá-
zatait.

– Ennek valamilyen reális alapja van, le-
het?

– Nem. Az Energia Központ semmiféle
kapcsolatban nem állt a vállalkozókkal, így az
esetet azonnal jelezte a Nemzeti Fejlesztési
Ügynökség felé. Az NFÜ az illetékes minisz-
tériumokat, a kistérségi koordinátorokat és a
Regionális Fejlesztési Ügynökségeket is tájé-
koztatta a visszaélésekről, valamint jogi útra
terelte az ügy kivizsgálását. Jelenleg a vissza-
élésekkel gyanúsított cég vezetője és mások
ellen okirat-hamisítás és más bűncselekmé-
nyek miatt ügyészi szakban büntetőeljárás van
folyamatban.

– De létezik a szolgáltatást nyújtó vállalko-
zóknak valamiféle támogatás?

– A Nemzeti Fejlesztési Ügynökség és in-
tézményrendszere ezúton is elhatárolódik az
esettől. Felhívjuk minden, az energetikai pá-
lyázatokban érdekelt lakó figyelmét, hogy az
ismertetett esetben sem az NFÜ, sem az Ener-
gia Központ nem nyújt támogatást kivitelezé-
si szolgáltatást nyújtó vállalkozások számára.
Fontos tudni azt is, hogy az ilyen módon meg-
rendelt és elvégzett munkák esetében a lakók
elesnek az esetlegesen pályázati úton nyerhe-
tő energetikai korszerűsítések támogatásától,
mivel megvalósult, befejezett fejlesztéseket
utólagosan már nem lehet támogatni.

– Hova fordulhatnak az érdeklődők infor-
mációért?

– Hasonló esetben kérjük az érintetteket,
hogy tájékozódjanak a hivatalos pályázati felhí-
vás tartalmáról a www.nfu.hu oldalon, vagy kér-
jenek tanácsot a Kistérségi Koordinációs Háló-
zat tagjaitól (elérhetőségek: www.umpont.hu).

– pam –

Visszaélések az uniós
forrásokra hivatkozva

SZEMÉLYGÉPKOCSI,
MOTORKERÉKPÁR

és MOPED
vezetői tanfolyamot indít
folyamatosan Vasváron

a Posta- és Bankforgalmi
Szakközépiskolában.

Tájékoztatás:

BURAY ANDRÁS
Tel.: 30/904-2103 és 94/511-492

Nyilvántartási szám: 18-0061-04 • ALSZ: 0261, PLH-001

HITEL TANÁCSADÁS
14 bank hitelei egy helyen.

Személyi hitelek 18–70 évig! Jelzálog hitelek
előzetes költségek, munkáltatói igazolás nélkül.

Hitelkiváltás,adósság rendezés!
Ingyenes tanácsadás korrekt ügyintézés!

20/54-54-601 hétvégén is!
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Vasváron egy éve nyílt meg a Hegyháti
Patika. Az első születésnapot a gyógyszer-
tár augusztus 10-én ünnepli. A tulajdonos
Hadnagy Gézával és Marksz Ferenccel, aki
a tulajdonosnak amolyan üzleti jobbkeze, a

Süti cukrászdában talál-
koztunk. Arról faggattam
őket, miért éppen gyógy-
szertári vállalkozásba fog-
tak, s miként kerültek Vas-
várra. A tulajdonos így
foglalta össze a másfél év-
tizedes múltba nyúló törté-
netet:

– Körmenden 15 éve
nyílt meg az Elixír magán-
patika. Majd cégünk a kö-
vetkező gyógyszertárát
Egyházasrádócon nyitotta,
majd újabb fiókpatikáját
2008-ban Rábahídvégen.
Így kerültünk a Hegyhát
közelébe, pontosabban Vasvárra. Ugyanis
akkor írt ki Vasvár Város Önkormányzata
egy pályázatot gyógyszertár üzemeltetésé-
re. Az első érvénytelen kör után mi a máso-
dik fordulóban adtuk be pályázatunkat és
nyertük. Az önkormányzat tulajdonában lé-
vő üzlet láttán válaszút elé érkeztünk. Újat,
vagy a régi megtartása mellett költségkímé-
lőbb, de korszerűtlenebb patikát csináljunk?
– tettük fel a kérdést magunknak. Mivel az
önkormányzat is ragaszkodott a profil fenn-
tartásához, épp azért, hogy a színvonalat
fenntartsa, sőt javítsa az itt élők érdekében,
s mindazon tapasztalat, mit mi 15 év alatt
összegyűjtöttünk Körmenden, mind egy
irányba terelte döntésünket. Végül a teljes
közműcserén alapuló, a legkorszerűbb in-

formatikai rendszer telepítését magában
foglaló gyógyszertári arculattal leptük meg
a vasváriakat. Azt hiszem jól döntöttünk.
Miért éppen a Süti cukrászdában találkoz-
tunk? Kabalából. Ugyanis akkor, amikor a

gyógyszertár kialakítási munkálatai folytak,
akkor ide, mint valami bázisra, úgy ugrot-
tunk be naponta egy-egy kávéra, üdítőre.

– Amikor úgy döntöttek, Vasváron nyit-
nak patikát, nem volt abban nagy kockázat?

– Mi tudtuk, hogy mit fogunk nyújtani,
s bíztunk abban, hogy ez utat talál a vevők-
höz is. És kifutással számoltunk. Az egész-
ségügyben nem szabad gyors sikerre szá-
mítani, hanem egy kölcsönös bizalmon ala-
puló üzleti filozófiát kell követni. A mi vál-
lalkozásunk a családi vállalkozás és a ma-
mut gyógyszertári láncolatok között van
félúton. Mi bekopogtunk ide, s a tisztessé-
gen alapuló pontos, megbízható munkára
alapoztuk üzleti sikerünket. Csendben, ki-
tartóan dolgoztak munkatársaink. Amúgy

nem árt, ha tudjuk, napjainkban több száz
családi gyógyszertárat zárnak be Magyar-
országon. Egy év tapasztalatait látva, mi
optimisták vagyunk.

Beszélgetésünk eme részénél átsétálunk a
szomszédos Hegyháti Patikába, ahol a csen-
des hétköznap ellenére a vasváriak szinte
egymásnak adják a kilincset. A gyógyszertár-
ban a gyermeksarok megnyerő harmóniája
fogad, a rendelők steril tisztaságát idéző,
korszerű miliőben beszélgetünk tovább Ló-
rántné dr. Szerdahelyi Erzsébet társaságában,

aki a vasvári gyógyszertár felelős vezetője. A
tulajdonost számtalan kérdéssel bombázom,
melyeket Géza nem hárít el, hanem ünne-
pelthez illőn fogad.

– Milyen tapasztalatokat hozott az első év?
– Szerencse-csillagszám alapján, a nyol-

casok jegyében 2008. 8. hó 8-án 8 órakor
nyitottuk meg a gyógyszertárat. Kialakítása
során jelentős mértékű felújítást végeztünk,
biztos vagyok abban, hogy ezt a régi patikát
látogatók is látták és tanúsítják. Célunk az
volt, hogy Vasváron a XXI. századi köve-
telményeknek megfelelő, igényes gyógy-
szerellátást biztosítsunk. A rossz közérzetű
és ebből adódóan lehangolt állapotú bete-
gek részére fontos a barátságos környezet,
ilyent próbáltunk, próbálunk itt is kialakíta-
ni. Ezzel együtt olyan új megoldásokat, öt-
leteket valósítottunk meg – a bejárati résztől
a gyógyszer tanácsadással történő kiadásá-
ig, az önkiszolgáló vásárlás lehetőségétől a
„recept-postafiókig” – amelyek még Ma-
gyarországon nagyon kevés gyógyszertár-
ban működnek rendszerbe foglaltan.

Miért éppen Vasvár?
Egyéves a Hegyháti Patika

Beszélgetés Hadnagy Géza tulajdonossal, aki a bizalomra épülő
szolgáltatásban hisz
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– Különösen két dolog ragadta meg a fi-
gyelmemet. Mi az a recept-postafiók és mit
ért Ön XXI. századi követelmények alatt?

– A recept-postafiók ritkasága miatt még
kevésbé ismert, a mai rohanó és siető em-
berek számára ad lehetőséget a várakozás,
ill. a sorban állás elkerülésére. A lehetősé-
get igénybe vevők receptjeiket bedobhatják
egy erre a célra kialakított sorszámozott re-
keszbe, sőt ha gondolják egy kis papíron je-
lezhetik egyéb – nem receptköteles – igé-
nyüket is. Ezután elmehetnek dolgozni,
ügyet intézni, vásárolni, majd később visz-

szaérkezve egy erre a célra szolgáló csengő
megnyomása után soron kívül átvehetik a
már összekészített „rendelést”. Jó kérdés a
XXI. századi követelmények felvetése.
Ezeket nevezhetnénk egy elvárható szint-
nek is, és ezért nem is lenne szabad kiemel-
nem, de a közelmúlt történései más megvi-
lágításba helyezik a fogalmat. Pár éve akár-
hol nem lehetett patikát nyitni, ennek alap-
szinten földrajzi és lakosságszám feltételei
voltak, de egy törvénnyel megszüntették a
korlátok többségét. Ez a több patika, a ver-
seny, a nagyobb választék, a csökkenő árak
szempontjából a lakosság, a betegek szem-
szögéből akár jó dolog is lehetne, de az
összkép ennél bonyolultabb, a gyógyszer-
tár nem bevásárlóközpont. A többség úgy
gondolja, hogy egy gyógyszertár maga ha-
tározza meg az árait, de ez a forgalom túl-
nyomó részét kitevő receptköteles termé-
kekre korántsem igaz, mert a törvény válto-
zásai egy fontos kérdést, az árak és árrések
szabályozottságát egyáltalán nem érintet-
ték. Biztos vagyok abban, hogy a szakmán
kívül kevesen tudják, hogy egy drága (több
tízezer vagy akár milliós értékű) gyógysze-
ren a patikának párszáz forintos „haszna”
van, amit a megrendelés és a beszerzés
költségei el is visznek. A gyógyszert a be-
teg és a patika együttesen fizeti ki, a patika
„részét” ugyan a TB természetesen megté-

ríti, de nem azonnal, és ezt az időszakot
egyre kevesebb gyógyszertár tudja átvé-
szelni. Ezért van az, hogy sok helyen, főleg
a kisebb patikákban a beteg nem tudja be-
szerezni fontos gyógyszereit, és ígéretet
sem kap rá, hogy ha másnap is, de átveheti
azt. A beteg persze nem érti, hogy miért
van ez, de mi törekszünk arra, hogy nálunk
ilyen problémával ne is kelljen szembesül-
nie. A látszólag apró dolgok fontosak lehet-
nek a betegek elégedettségéhez. Hogy ho-
gyan kezelünk egy recept-problémát, azaz
visszaküldjük-e, mert a rendelőben elté-

vesztettek valamit a felírásnál vagy például
mennyire vagyunk megbízhatóak egy rit-
kább készítmény gyors beszerzésében,
hogy ne kelljen valakinek többször hiába
visszajönnie, ezek mind-mind fontos té-
nyezők. Mi még péntek délután is tudunk
úgy gyógyszert rendelni, hogy azt szomba-
ton kiszállítják nekünk, ehhez többténye-
zős jó kapcsolatot kell kialakítani a beszál-
lítóinkkal, de ezt betegeinknek nem is kell
tudniuk, nekik a „végeredmény” a lénye-
ges. Összefoglalva a lényeget: a mai kor
követelményeit szakképzett, viszonylag
magasabb dolgozói létszámmal és az átla-
got meghaladó gyógyszerkészlettel lehet
csak kielégíteni, ezenkívül a háttérben, a
működtetésben ötvözni kell a gazdasági re-
alitásokat a megszerzett tapasztalatokkal,
ill. a gyógyszerész szakmától eddig idegen,
olyan „szokatlan” dolgokkal, mint pl. a ke-
reskedői szemlélet, a marketing. Az önki-
szolgáló részben a termékek betegség- és
tünetcsoportonként elkülönítve vannak el-
helyezve, egy-egy probléma megoldására
sokféle lehetőség közül tudnak betegeink
választani, igényük szerint önállóan vagy
kollégáink segítségét kérve. Ezek kiegé-
szülnek még az új technikai követelmé-
nyekkel, nálunk két bankkártya-terminál
működik, az egészségpénztárak többségé-
vel kártyás szerződésünk van, a betegeket

légkondicionált környezetben fogadjuk, a
számítógépes rendszerünk jól kiépített, a
laborunkban a gépek, eszközök modernek.
Kevesen tudják azt is, hogy egy jól műkö-
dő gyógyszertárban a kívülállók számára
„láthatatlan helyeken” legalább annyi kol-
légának kell dolgoznia, mint a betegek által
látható helyeken. Nagy sikere van még a
saját magunk által kidolgozott és ezért is
speciális törzsvásárlói kártya-rendszerünk-
nek, és gondoltunk a gyerekekre is, mert
részükre kialakítottunk egy, a várakozás
perceit megkönnyebbítő játék-szigetet.
Ezek a dolgok azonban mit sem érnek az
emberi tényezők nélkül. Az itt dolgozó kol-
légáinkat tudatosan választottuk ki, szinte
mindannyian vagy itt, vagy Vasvár környé-
kén lakó, a helyieket és az ő problémáikat
jól ismerő szakemberek, akik törekszenek a
pontos és szakszerű, a gyors és udvarias,
barátságos kiszolgálásra. Persze javítani,
jobbítani mindig lehet és szükséges is,
ezért a közeljövőben elégedettségi felmé-
rést is tervezünk készíteni, melynek segít-
ségével még jobban figyelembe szeretnénk
venni a kéréseket és az eddigiekhez hason-
lóan, de még rugalmasabban megoldani az
esetleges problémákat. Én magam is erre
törekszem, és ezért is kérem kedves bete-
geinket, hogy az esetlegesen felmerült
problémákat jelezzék nekem a 30/9461-
875-ös telefonszámon.

– Hadnagy úr! Boldog születésnapot kí-
vánok Önöknek, nem csak a magam, hanem
Olvasóink nevében is, remélem ezt még a
következő években is megtehetjük.

– Köszönöm, köszönjük. Kollégáink –
elmondásuk szerint – érzik a lakosság szere-
tetét. Talán nem nagyképűség, ha azt mon-
dom, hogy kedvesek vagyunk, mert ezt be-
tegeink fogalmazzák meg így. Érdekes,
hogy ezt kiemelik, néha kicsit csodálkozva
is veszem tudomásul, hogy ezt miért nem
természetes egy gyógyszertárban. A szüle-
tésnapok persze fontosak, az első születés-
nap pedig mindig kiemelt „esemény”. Ilyen-
kor ajándékokkal érkezik a család többsége,
az otthoniakon kívül a nagymamák, nagypa-
pák, nagynénik, nagybácsik, keresztszülők
is ott tolonganak a baba ágyánál.

Most azonban változtatni szeretnénk a
tradíción: 2009. augusztus 10-én az „ün-
nepelt”, azaz mi szeretnénk kedveskedni
a bennünket meglátogatóknak. Ezen a
napon 9.00 órától 17.00 óráig ingyenes
gyógyszerészi tanácsadást, vérnyomás el-
lenőrzést, koleszterin- és vércukorszint
mérést szervezünk (időpontra szóló elő-
zetes bejelentkezés a 94/370-983-as tele-
fonszámon lehetséges). Vendégeinket sze-
retnénk meghívni egy jó gyógyteára vagy
kávéra, közben egy kis beszélgetésre,
törzsvásárlóinkat és rendszeresen vissza-
térő betegeinket pedig különböző ajándé-
kokkal is meglepjük. Szeretettel várunk
Mindenkit és ezúton is jobbulást kívá-
nunk minden kedves Betegünknek!

–sok–
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Anyakönyvi hírek
Házasságkötés: Hetesi István és Nagy Ni-

koletta, Major Attila és Lovász Nóra, Fülöp
Tamás és Banyó Dóra

Halálozás: Horváth Lajos, Rigler István,
Tánczos Miklósné szül. Légler Irén

Apróhirdetés
• Vasváron összkomfortos 3 szobás csalá-

di ház eladó, a Vasvári Pál utcában. Érdeklőd-
ni: 06-30/231-6249-es telefonszámon.

• Vasváron 50 m2-es ház eladó vagy kia-
dó. Érdeklődni: 70/277-63-49.

• Vasvár központjában, csendes helyen, 70
m2-es, 3 szobás, felújított földszinti lakás, két-
szobás áráért eladó. Tel.: 06/30/276-0017.

• Vasváron egyedi gázfűtésű, bútorozott la-
kás, hosszú távra albérletbe kiadó szeptember
1-jétől. Tel.: 30/6859325.

• Eladó: 90 l-es kád, 1db bundás télikabát,
1 dzseki, 1 db rendfa és asztal, 3 db 5 l-es
dunsztosüveg, olajkályha, kutyapóráz és száj-
kosár, bőrönd, tűzoltókészülék, mini tv, for-
gatható beltéri parabolaantenna, membrános
szivattyú PGG 225, 220 W daráló, betontör-
melék ingyen, tégla. Telefon: 370-648.

• Vasváron albérletet keresünk kertes ház-
ban. Tel.: 06/30/6757826.

Rozetta Lakberendezés
csempék, járólapok, ragasztók, fugázók

kádak, zuhanykabinok
(minőségi 57 000 Ft)

fürdőszobabútorok, tükrök
csaptelepek 4990 Ft-tól

laminált padlók, PVC-k
polisztirol díszlécek
5cm-es 160 Ft/fm

mennyezetburkoló
lapok 280 Ft/m2

rozetták, tapéták, függönykarnisok
függönyök 290 Ft/m-től

Függönyök méretre varrását
rövid határidővel vállaljuk!

Üvegezés, képkeretezés
Nyitva: H-P: 8.30–17.00, Szo: 8.00–12.00

ÍRÓKÉZ PAPÍRBOLT
Vasvár, Járdányi u. 6. (posta mellett)

VAS NÉPE hűségkártyával
5% kedvezményt kap!

Nálunk naponta nyerhet, mert minden nap 17 órakor sorsolunk
és az aznapi vásárlóinkból 2 fő ajándékot kap!

FŐDÍJ SORSOLÁSA: augusztus 31-én!
1. díj: 30 cm-es földgömb (15.000Ft értékű)

2. díj: 10 kg ARIEL mosópor • 3. díj: 15 zacskó CHIO chips
ÉRDEMES HOZZÁNK BEJÖNNI!

FÜZETCSOMAGOK
10% KEDVEZMÉNNYEL!

Iskolatáskák, tolltartók, írószerek széles választékával
és kedvező árakkal várjuk kedves vásárlóinkat!

Nem emeltünk ÁFÁ-t!
Beiskolázási utalvánnyal és bankkártyával is fizethet!

A HEGYHÁTI PATIKA
(Vasvár, Szentmihályfalvi u. 8.)

1 éves születésnapja alkalmából

augusztus 10-én, hétfőn
ingyenes

szaktanácsadással,
vérnyomás ellenőrzéssel,

koleszterin- és vércukorszint méréssel,
gyógytea- és kávékóstolóval,

valamint meglepetésekkel várja
Önt és kedves Családját!
Előzetes bejelentkezés

személyesen, vagy
a 94/370-983-as telefonszámon


